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ماده (7) برنامه ششم توسعه به منظور انطباق بودجه هاي سنواتي با قانون برنامه 
ششم از جهت ايجاد انضباط مالي و اصلاح فرايند برنامه ريزي و بودجه ريزي تدوين 
و تصويب شد. حال كه چند روزي از تحويل لايحه بودجه 1398 به مجلس 

 مي گذرد در اين يادداشت به بررسي تعارضات...

تعارض لايحه 1398 
با قانون برنامه ششم توسعه

جلسه ديروز هيئت دولت پر حاشيه بود

افشاگرى نوبخت عليه عملكرد قاضى زاده هاشمى

 جهان  ابهــام درباره آينــده نيروهاى 
آمريكايى مستقر در سوريه همچنان ادامه 
دارد، بــا اين حال روز گذشــته فرماندهى 
عمليات مشــترك عراق فاش كرد، مقصد 
نيروهاى آمريكايى خارج شده از سوريه به 
داخل خاك عراق و مشــخصاً اربيل، مركز 
اقليم كردستان عراق است. به گزارش ايسنا، 
يحيى رسول، سخنگوى عمليات مشترك 
عــراق اظهار كرد، عقب نشــينى نيروها و 
تجهيزات آمريكايى از سوريه به مقصد اربيل 
خواهد بود، نه مناطق و اراضى تحت كنترل 

دولت فدرال. وى احتمال داد، اين نيروها در 
آينده به آمريكا يا مقصد مشخص ديگرى 
خواهند رفت. ســايت فرات نيوز به نقل از 
يحيى رســول تأكيد كرد، اين نيروها هيچ 
عدولى را نسبت به اختيارات دولت فدرال 
انجام نخواهند داد و تنها هدفشــان عبور 
به سمت اربيل اســت نه استقرار در عراق. 
وى تصريح كرد: عراق نيازى به اين نيروها 
ندارد و نيروهاى آمريكايى خارج شــده از 
سوريه هرگز در پايگاه عين الاسد در الانبار 
در غرب عراق مستقر نخواهند شد. تعداد 

مستشاران نظامى آمريكا كه در حال حاضر 
در عراق هستند، كافى است و نيازى براى 
افزودن آن ها نمى بينيم. اين در حالى است 
كه شوراى استاندارى الانبار صحت اظهارات 
عادل عبدالمهدى،  نخست وزير عراق درباره 
عدم وجود پايگاه هاى صرفاً آمريكايى  در اين 
كشور را زير سوال برده و تأكيد كرده است، 
اكثر پايگاه هاى آمريكايى در الانبار خالى از 
نيروهاى عراقى هستند. عادل عبدالمهدى 
روز يكشــنبه گفته بود، پايگاه هاى نظامى 
همگى عراقى هستند كه در آن ها نيروهاى 

آمريكايى مســتقرند و هيــچ پايگاه صرفاً 
آمريكايى وجود ندارد. اما ترامپ در سفرى 
به عراق اشاره كرده بود، هيچ برنامه اى براى 
خروج آمريكا از عراق ندارد و آمريكا مى تواند 
از عراق به عنوان پايگاه پيشــرو در صورت 
انجام عمليات در ســوريه اســتفاده كند. 
در همين راســتا روز گذشته وزير خارجه 
آمريكا تاكيد كرد كه عقب نشينى كشورش 
از سوريه تغييرى در حملات عليه داعش 
ايجاد نخواهد كرد. از ســوى ديگر سايت 

عبرى...

 ............ صفحه2

 كوچ نظامى آمريكا از سوريه به عراق تأييد شد 

 ............ صفحه 4 ............ صفحه 7

 

جشنواره اى براى حافظه تصويرى يك شهر
نخستين جشنواره مستند «بهشت» با موضوع زيارت امام رضا(ع) 

از سوى مؤسسه آفرينش هاى هنرى آستان قدس رضوى برگزار مى شود
 سيما و سينما  مؤسسه آفرينش هاى هنرى آستان قدس رضوى در راستاى اهداف فرهنگى 
خود مبنى بر پاســدارى از ميراث هنر اســلامى، توسعه فرهنگ رضوى، ترويج آموزه هاى اهل 
بيــت(ع) و تبيين رابطه مردم با اهل بيت عليهم الســلام در ميان مجــاوران و زائران، اولين 

 ............ صفحه 15جشنواره فيلم مستند «بهشت» را برگزار مى كند...

 ............ صفحه 8

حمايت آستان قدس رضوي 
از رساله هاي  دكتري

رونق كسب و كار با چند نرخى شدن 
حداقل دستمزد كارگران

5 3 4
مردم بيش از دولت مدرسه مى سازند مرورى دوباره بر تفاهمنامه همكارى بين آستان قدس رضوى و دانشگاه فردوسى قدس گزارش مى دهد
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چشم آموزش و پرورش
همچنان دوخته به دستان خيّران

ساماندهى تراكنش هاى 
بانكى تنها راه پيشگيرى از 

تولد سلطان هاى رانتى 

حريم سلاطين 
چگونه 

شكسته شد؟
 ............ صفحه 4

:حضرت محمد
دخترم فاطمه، 

سرور زنان 
عالم، از آغاز 

تا انجام است. 
بحار-ج43-ص24

خصوصى سازى هاى غيرشفاف 
و بدون مشاركت كارگران را متوقف كنيد 

تجمع مردمى مقابل 
سازمان خصوصى سازى

 ............ صفحه 4
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

فروش نفت به همان صورتى كه مدنظر بود ادامه دارد فارس: حجت الاسلام حسن روحانى رئيس جمهور روز چهارشنبه در جلسه هيئت دولت، گفت: در 9 ماهه گذشته تراز تجارى ناشى از صادرات غيرنفتى 
با رقم حدود 750 ميليون دلار، داراى تراز مثبت بوده كه اين رقم نشان دهنده تلاش هاى موفقيت آميز فعالان اقتصادى بخش خصوصى و دولتى است. بر اساس گزارش وزير نفت، فروش نفت به همان صورتى كه 

مدنظر بود ادامه دارد و برخى مشكلات جزئى كه وجود دارد قابل حل بوده و بزودى برطرف خواهد شد.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست/ آرش خليل خانه  درحالى 
كه ديــروز محمود واعظــى از مقاومت 
در برابــر اســتعفاى حســن قاضى زاده 
هاشــمى در اعتراض به اعتبارات حوزه 
بهداشت و درمان و تأمين نشدن پاداش 
بازنشســتگى كاركنان اين بخش سخن 
گفــت، رئيــس جمهور، معــاون رئيس 
جمهور و رئيس سازمان برنامه و بودجه 
وزير بهداشــت را به زياده خواهى متهم 
كرده و از رفتارو مطالبات او به صراحت و 

تند انتقاد كردند.
محمد باقر نوبخت در حاشــيه جلســه 
ديــروز هيئــت دولــت در واكنــش به 
موضوع اســتعفاى قاضى زاده هاشمى و 
اظهارات وى در مــورد عملكرد متفاوت 
سازمان برنامه و بودجه در تأمين پاداش 
وزارتخانه هاى  كاركنــان  بازنشســتگى 
آمــوزش و پــرورش و علــوم و عــدم 
تخصيص اعتبار لازم براى بازنشســتگان 
وزارت بهداشت، گفت: در سازمان برنامه 
و بودجه مقرر شد كه برخى از بدهى هاى 
دســتگاه هاى مختلف با هماهنگى از سر 
پرداخت  اعتبــارات آن دســتگاه  جمع 
شود كه در مورد دو وزارتخانه آموزش و 
پرورش و علوم اين كار انجام شد، اما اين 
وزارت  انجام در  قابل  اقدام 
بهداشــت و دانشــگاه هاى 
علوم پزشــكى نيست؛ زيرا 
اين وزارتخانــه براى انجام 
طرح تحول سلامت از حالا 
در برخى از رديف هاى خود 
درصدى   110 صــورت  به 
اعتبار مى گيرد و از آنجايى 
كه وزارت بهداشــت به حد 
كافى مشكل دارد و بدهكار 
مانند  نمى توانيــم  اســت، 
دســتگاه هاى ديگــر از دو 
رديفى كه برداشــت انجام 

شده، برداشت كنيم.
اينكــه در  بيــان  بــا  وى 
اولويــت  حاضــر  حــال 
پرداخت  بهداشــت  وزارت 
بدهى هايش به بخش دارو و درمان است، 
يادآور شد:  براســاس مستندات تاكنون 
3000 ميليارد تومان بر اساس تبصره 5 
اســناد خزانه در اختيار وزارت بهداشت 
قرار گرفته تا ايــن وزارتخانه بدهى هاى 

خود را پرداخت كند. با اين حال وزارت 
بهداشت آنقدر بدهكار است كه ما مجبور 
شديم علاوه بر اين از مقام معظم رهبرى 
درخواســت كنيم تا 500 ميليون يورو 
از صندوق توســعه ملى برداشــت كنيم 
تا ايــن وزارتخانه بتوانــد بدهى خود به 

شركت هاى دارويى را پرداخت كند.
رئيس ســازمان برنامه و بودجه با اشاره 
بــه اينكه مــا ابتداى هر ســال به دليل 
اهميــت اجراى طرح تحول ســلامت با 
وزير بهداشــت جلسه گذاشــته و تعهد 
مى دهيم كه همه اعتبارات اين بخش را 
براى اجراى برنامه مهم دولت تخصيص 
دهيم تا ايشان بتوانند برنامه ريزى كنندو 
حتى متعهد مى شويم كه اگر اين منابع 
تا آخر ســال محقق نشد، ســال بعد از 
محل تن خــواه آن را بپردازيــم، اظهار 
داشت: سؤال اين اســت كه علت اينكه 
وزارت بهداشت مدام بدهى پمپ مى كند 
آن اســت كه ســازمان برنامه و بودجه 
تخصيص هاى سال قبل را انجام نداده؟ 

نوبخت افزود:اگــر ما به تعهداتمان عمل 
روزهاى  روبان هايى كه  اعتبار  نكرده ايم، 
پنجشــنبه در قالب افتتاح بيمارســتان، 
درمانگاه و... پاره مى شــود از كجا تأمين 
مى شود؟ آيا اگر سازمان برنامه و بودجه 
به موقع پشــتيبانى نكنــد، اين اتفاقات 

مى افتد؟
معاون رئيس جمهور بــا تأكيد بر اينكه 
ميليارد  بايــد 3000  بهداشــت  وزارت 
تومانى را كه على الحساب براى پرداخت 
بدهــى داروخانه هــا از مــا گرفتــه نيز 
برگردانــد، گفت: من به عنــوان رئيس 

سازمان برنامه و بودجه بايد اعتبار مربوط 
به طرح هاى عمرانــى را پرداخت كنم و 
همه بدانند كه من تحت هيچ شرايطى از 

اين موضوع گذشت نخواهم كرد.
نوبخت با بيان اينكه هيچ دولتى نمى تواند 
هزينه تمام خدمات درمانى را بى حساب 
و كتاب و بدون پرونده الكترونيك و نظام 
ارجاع بپردازد، خاطرنشــان كرد: عده اى 
از نظر سياســى به دنبــال آن نروند كه 
بگوينــد علــت ناراحتى وزير آن اســت 
كه مقدارى كه پــول مى خواهد را به او 
نداده ايــم؛ چراكه ما آن قدر پول نداريم. 
وزير بايد با مقــدار پول معينى مديريت 
كند و اينكه مشكلات را به گردن ديگرى 

بيندازيم كار صحيحى نيست.
نوبخــت گفت: من هم مى توانم در جمع 
بازنشســتگان حاضر شوم و بگويم كه به 
شــما پولى داده نشــده و اگر هم اكنون 
بدهند ايــن ميزان نمى توانــد به اندازه 
گذشته باشد و دستمالى هم از جيبم در 
بياورم و اشك گوشه چشمم را پاك كنم، 
عنوان كرد: چگونه اســت كه مشكلات 
بازنشســتگان دستگاه ديگرى حل شده، 
اما مشكلات بازنشســتگان يك دستگاه 

حل نشده؟

 واكنش وزير ارتباطات به سخنان 
معاون دادستان

محمد جواد آذرى جهرمى نيز در حاشيه 
جلســه دولت، در واكنش بــه اظهارات 
معــاون قضايى دادســتان كل كشــور 
در مورد صادر شــدن حكــم فيلترينگ 
اينستاگرام و تلاش ها براى اجماع در اين 

زمينه و تأكيد بر اينكه اگر صبر بى فايده 
باشد، دادستان كل كشور در اين زمينه 
تصميم خواهــد گرفت، اظهار داشــت: 
فرض بر اينكه حرف هاى معاون دادستان 
درست اســت و وى اختيار قانونى براى 
اين سؤال  اينســتاگرام دارد،  فيلترينگ 
پيــش مى آيد بعد از اين قرار اســت چه 
اتفاقــى بيفتــد؟ از فــرداى فيلترينگ 
اينستاگرام در كشــور در زندگى مردم، 
حاكميــت و كاهش جرايم چــه اتفاقى 
رخ خواهــد داد؟ در ايــن زمينــه بايد 
جمــع بندى عقلايى شــود. اين را براى 
مردم روشــن كنند و دو قطبى حمايت 
يا مخالفت با فيلترينگ را درست نكنند.

وى در پاســخ بــه اين پرســش كه آيا 
نظارتــى بــر بســته هاى اينترنتــى كه 
اپراتورهــا ارائــه مى دهند وجــود دارد، 
اظهار داشــت: نظارت دقيق است و كم 
فروشــى نداريم ولى روز گذشته گزارش 
ســازمان تنظيم و مقررات درباره گران 
شــدن بســته هاى اينترنتى و مكالمه ها 
به دست من رسيده است و اثرات دقيق 
اين مسئله بر متوسط مكالمه ها و مصرف 
بسته هاى اينترنتى بررسى شده است. بر 
اين اســاس مشخص شده تا پيش از اين 
فناورى  افزايش قيمت ها ســهم مصرف 
اطلاعات در زندگى مردم2/1 درصد سبد 
خانوار بوده اســت اما با افزايش تعرفه ها 
و تعرفه مكالمات و بســته هاى اينترنتى 
كه در چارچوب مصوبات سازمان تنظيم 
مقررات بوده اســت، ايــن رقم حدود3 
دهم درصد افزايش يافته اســت و درآمد 
اپراتورهــا هم هفت تا 10 درصد افزايش 

داشته است.
آذرى جهرمى با اشاره به اينكه 70 درصد 
هزينه هاى اپراتورها ارزى و 100 درصد 
درآمد آن ها ريالى است، گفت: نوسانات 
نرخ ارز اين اپراتورها را دچار مشكل جدى 
كرده اســت. پيشنهاد ما به ستاد اقتصاد 
مقاومتى اين بوده اســت كه هزينه هاى 
توسعه اپراتورها را با آزادسازى باند 700 
و 800 كاهش دهيم، زيرا هزينه توسعه 
شبكه تلفن همراه روى اين باندها نصف 
و حتى يك سوم باندهاى ديگر است.اگر 
كاهش هزينه براى اپراتورها انجام نشود 
بسته هاى  افزايش هزينه هاى  آن  معناى 

اينترنتى و ارتباطات است.

جلسه ديروز هيئت دولت پر حاشيه بود

افشاگرى نوبخت عليه عملكرد قاضى زاده هاشمى

 جلساتى كه  اين  مجلس  و دولت  در مورد يارانه ها دارند، اصلاً به  هدفمندى 
ختم نمى شود،  بلكه  مسكوت  گذاشــتن  موردى و مقطعى هدفمندى است ! 
زيــرا  حتماً در ايام  انتخابات هاى  آتى، همان قــدر يا چند برابر دوباره  برمى 

گردد، چنانچه  در گذشته كردند! 9190008895
 اينكه مى گوييم اجناس و حتى ميوه جات 500 درصد گران شده، حرفى 
به گزاف نگفته ايم. ما پارســال يك لوله بخــارى مى گرفتيم 3000 تومان، 
اكنون شــده 15000 تومان! يا يك كيلو هويج را مى گرفتيم كيلويى 800 
تومان اكنون شــده 4000 تومان (يعنى 500 درصد رشد قيمت يعنى 500 
درصــد تورم! اما افزايش حقوق چقدر (20 درصد)! آيا خدا را خوش مى آيد 
رئيس جمهور اينقدر مردم را تحت فشــار مى گذارند! آيا جواب صبر انقلابى 

مردم اين است؟9350007054
 اگر قرار بود با آمريكا و كشورهاى مستكبر مذاكره و تعامل داشته باشيم و 
فساد اقتصادى و سياسى باشد و مسئولان شاهانه زندگى كنند، چرا انقلاب 

شد؟9150001136
 اگر يك دهم پولى كه صرف درمان بيماران مى شــود و به جيب پزشكان 
واريز مى گردد صرف پيشــگيرى شــود با كمترين پــول مى توان وزارتخانه 
بهداشت را اداره كرد، شايد استعفاى وزير بهداشت فتح بابى براى اداره بهتر 

آن باشد. 9150007109
 چقدر كارخوبى كرده وزير بهداشت اگر صحيح باشد! وقتى كار ملت پيش 
نمى رود، مســئول مربوطه اســتعفا بدهد اين به نفع بيت المال و اصلاح كار 

مى باشد. 9150009211 
 به وزير علوم دولت كدخدايى بگوييد كه اگر ايشــان ناراحت نمى شــوند 
واجازه مى دهند يك خيابان را بــراى بايگانى پايان نامه ها اختصاص دهيم، 
تازه اين وزير فهميده و دانشگاهى است كه اين طورى بى ادبانه و طلب كارانه 

جواب مى دهد. 9150002864
 ســلام خدمت شــما نماينده دلســوز! لطفاً به همراه اعضاى كميسيون 
اصل 90 كه پيگير مطالبات برحق دانشــجويان دانشگاه آزاد براى بازگشت 
دانشجويان هستيد، پيگير افزايش ظرفيت فقط براى دانشجويان قبول شده 
در 11 مهر باشــيد! برخلاف كسانى كه تنها فرم 15 پر كرده بودند و شماره 
رديف شــان بالا بوده و در عمل حقى برايشــان ايجاد نشــده بود به خاطر 
مشــكلات ايجاد شده خسارات روحى و مالى بسيارى متحمل شديم و وقت 
كنكور پيش رو هم از دســت داده ايم، لطفاً اجازه ندهيد مسئولان دانشگاه 

آزاد با زندگى ما جوانان بازى كنند. 9350001656
 مجرى شــبكه خبر آقاى خسروى چقدر سنگ برجام روحانى را به سينه 
مى زند! هرچه تا حالا ضرر كرديم توى اين دولت و توى صداوسيما از اصلاح 

طلب ها و مجرى هاى اصلاح طلب صداو سيما بوده است. 9110006820
 آقاى على قلهكى كه از اســتعفاى وزيربهداشت استقبال كرديد و دلايلى 
خوبى هم برشمرديد... لطفاً به دلايل استقبال تان اين مطلب را اضافه كنيد 
وقتى قاضى شــجاع حكم زندان حسين فريدون را صادر كرد با وجود اينكه 
جناب وزير، ايران هم نبود ولى از خارج كشــور همه ســعى خود را كرد تا 
وثيقــه قابل توجهى را كه قاضى براى برادر رئيس جمهور تعيين كرده بود، 
فراهم كند كه ايشــان زندان نرود، طبيعى اســت كــه در عوض اين خوش 
خدمتــى دوباره براى دور دوم نامزد شــود و انتخابش هم كه از پيش محرز 

بود، اين است نان به قرض هم دادند! 9150001735

كامران: در راهروهاى مجلس 
كارچاق كنى مى كنند

ايسنا: حســن كامران در نطــق ميان دستور 
جلســه علنى ديروز مجلس با اشاره به موضوع 
تحقيق و تحفص از مجلس شــوراى اسلامى 
عنوان كــرد: ما تفحص را مطرح كرده ايم حال 
در كميسيون بودجه است. نه رد مى شود و نه 
تأييد. اين طرح داراى 9 بند اســت. تفحص از 
مجلس شوراى اسلامى كه لولو نيست، بايد به 
آن توجه شود. هيئت مديره ها با حقوق هاى آن 
چنانى چه بلايى بر سر مردم آورده اند. در حال  
حاضر شرايطش وجود ندارد، ولى بياييد برايتان 
بگويم چه كســى از كجا آمده است. فردى در 
راهروى مجلس مى گويد مى خواهيد اين فرد را 
به عنــوان رئيس فولاد قرار بدهيم كه به من و 
شما چيزى برسد؟ در راهروهاى مجلس كارچاق 

كنى مى كنند.

آيت االله مكارم شيرازى: 
فرزندان نامشروع نتيجه 

بى حجابى و بدحجابى است

تسنيم: آيت االله مكارم شيرازى در جلسه درس 
خارج فقه خود در مسجد اعظم قم گفت: مسئله 
بدحجابى و بى حجابى فقط يك مسئله تكليف 
شــرعى نبوده و نتيجه بسيار بدى براى جامعه 
دارد، ارتباط هاى نامشــروع، ارتــكاب جنايات، 
بى سرپرســت شــدن كودكان و از هم پاشيدن 
خانواده ها مسائلى بوده كه براثر بى حجابى به وجود 
مى آيــد. فرزندان نامشــروع نتيجه بى حجابى 
و بدحجابــى و تماس هاى بى قيدوبند اســت، 
بنابراين مســئولان بايد بدحجابى و بى حجابى 
را يك مســئله واقعى براى جامعه تلقى كنند، 
دولــت مى تواند از ادارات شــروع كرده و بگويد 
در ادارات مربوط كارمندان خانم حجاب را بايد 
رعايت كنند. مسئولان نسبت به مسئله اجراشدن 
حجــاب در جامعه يا بى تفــاوت و يا كم تفاوت 
هســتند، اين بى بندوبارى ها ناامنــى زيادى در 
جامعه ايجاد و سبب رخ دادن طلاق هاى بسيارى 

در جامعه مى شود.

با وجود ادعاهاى موافقان برجام اروپايى
ايران روى SPV حساب 
اقتصادى باز نكرده است

مهــر: حشــمت  االله فلاحت  پيشــه، رئيس 
كميســيون امنيت ملى با اشــاره بــه طولانى 
شــدن زمان اجراى ســازوكار ويــژه مالى اروپا 
(SPV)، گفت: ايران فقط در عرصه سياســى 
روى «SPV» حساب راهبردى باز كرده است، 
 «SPV» در واقع در شــرايط كنونى ايران روى
حساب اقتصادى باز نكرده اســت. اروپايى  ها از 
آمريكا مى ترسند و نمى توانند سازوكار اقتصادى با 
ايران تعريف كنند، اما از لحاظ سياسى، عزم لازم 
را دارنــد و ايران هم از اين ظرفيت براى ارتباط 
با كشــورهاى مختلف دنيا استفاده مى كند. در 
واقع بسيارى از كالاهايى كه ما نمى توانيم از اروپا 
بگيريم، مى توانيم از مرزها دريافت كنيم و همين 
مسئله سبب شده كه حجم مناسبات غيرنفتى ما 
با كشور عراق، به اندازه 28 كشور اروپايى شود. 
پس از خروج آمريكا از برجام، ما تجارت خارجى 
خود را با برخى كشــورها چون عــراق افزايش 
داديم، به گونه اى كه تجارت ما با عراق در هشت 
ماه گذشته، 50 درصد افزايش يافته است و از اين 
طريق بسيارى از مشكلات به وجود آمده پس از 

خروج آمريكا از برجام مرتفع شده است. 

خريد خدمت سربازى به بودجه 
سال 98 بر مى گردد

خانه ملــت: محمدعلى پــور مختار عضو 
كميســيون قضايــى و حقوقــى مجلس با 
اشــاره به جزييات لايحه بودجه ســال 98، 
گفت: جريمه ريالى مشمولان غيبت خدمت 
ســربازى در لايحه بودجه ســال 98 لحاظ 
نشده اســت و به نظر مى رسد اين موضوع تا 
آخر سال جارى اجرايى مى شود. نظر اكثريت 
مجلس اين است كه مجدد خريد خدمت به 
قانون بودجه برگردد تا كسانى كه نتوانستند 
در ســامانه مربوطه ثبت نــام كننده فرصت 

داشته باشند.

دادستان تهران:
برخى توقع دارند با رانندگان 

مست برخورد نشود
انتخاب: عباس جعفرى دولت آبادى با اشاره 
به گزارشــات واصله از پليس درباره رانندگى 
حين مســتى، گفت: عــده اى دارند تجارت 
مشــروب تقلبى مى كنند و جــان عده اى را 
مى گيرنــد. عده اى مشــروب مى خورند و در 
خيابان و اتوبان پشــت ماشين مى نشينند و 
توقع دارند با آن ها برخورد نشــود. من اعلام 
مى كنم كه پليس در توقيــف اين خودروها 
ترديد نكند و تا انقضاى زمان هم رفع توقيف 
نكند. لغو دستور توقيف با دادستان يا معاون 
او يا دادگاه اســت و تا انقضــاى زمان يا لغو 

دستور، پليس نبايد اين كار را انجام دهد.

بى حجابى و بدحجابى است

آيت االله مكارم شيرازى در جلسه درس 

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

آيا امكان عفو بابك زنجانى وجود دارد؟
اخبار: رسول كوهپايه زاده در گفت وگويى،  
درباره بازگشت بدهى موكل خود به شركت 
نفت عنــوان كرد: آقــاى زنجانى حدود 2 
ميليارد يورو بدهى دارد كه بخشــى از آن 
از طريق فــروش اموال داخلــى پرداخت 
شده است و پرداخت بخشى ديگر قرار بود 
با بازكردن حساب مشترك با شركت نفت 
صورت گيرد كه تاكنون اين اتفاق نيفتاده است. بر اساس آنچه معاون دادستانى تهران 
در دادگاه اعلام كرده، تاكنون 2600 ميليارد تومان از وجوه بازگشــته اســت. ديوان 
عالى كشور حكم آقاى زنجانى را در چند صد صفحه اعلام كرده و اتهام وى را افساد 
فى الارض و مجازات اشــد بيان مى كند اما در انتهاى همين حكم مى گويد: «بديهى 
اســت در صورت استرداد اموال و اظهار ندامت، پشيمانى و توبه محكوم عليه مذكور 
اســتحقاق برخوردارى از مقررات ذيل ماده 114 قانون مجازات اســلامى را خواهد 
داشت». ماده 114 قانون مجازات اسلامى مسئله عفو را بيان مى كند. رأى صادره از 
صدر تا ذيل معتبر است و مسئولان قضايى هم اعلام كرده اند اگر آقاى زنجانى بتواند 
پول ها را بگرداند قائل به تخفيف خواهد شد. آقاى زنجانى هم باتوجه به اينكه موضوع 
مرگ و زندگى در ميان است، آن قدر هوشمند هست كه بخواهد اين كار را انجام دهد. 
اصل بر همكارى همه طرف هاى پرونده است، مطالب را به مراجع ذى صلاح قضايى 

منتقل كرديم تا راهكار لازم پيدا شود.
همزمان سرپرست سازمان تأمين اجتماعى، محمد حسن زدا نيز گفت: 5 فقره چك 
ســازمان تأمين اجتماعى به مبلغ بيش از 17 هزار ميليارد تومان كه بابت تضمين 
واگذارى بيش از 130 شركت اين سازمان به شركت سورينت قشم متعلق به بابك 
زنجانى واگذار شده بود، با پيگيرى واحد حقوقى به سازمان تأمين اجتماعى بازگشت.

فاصله دستمزد با تورم طى 5 سال نصف مى شود
گروه سياسى، خبرنگارحوزه دولت: محمد شريعتمدارى در حاشيه جلسه هيئت 
دولت، با بيان اينكه واگذارى شركت هاى شستا به بخش خصوصى به منظور كاهش 
تصدى گــرى در وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعى و بنابر نظر رئيس جمهور صورت 
مى گيرد و يك جراحى بزرگ محسوب مى شود، گفت: نتيجه اين اقدامات منافع بيمه 
شدگان را تأمين خواهد كرد. براى تحقق اين هدف برنامه اى را تهيه و به مجلس ارائه 
داديم تا با ادغام شركت ها بازدهى را بالا ببريم، از جمله ادغام چند شركت پتروشيمى؛ 
واگذارى هايى هم بر اساس قواعد و مقررات انجام مى شود. مقرر است فاصله حقوق و 
دستمزد با تورم طى مدت پنج سال نصف شود. اميدوارم با ادامه اين كار بتوانيم در 
فاصله زمانى كمترى اين مهم را محقق و اين فاصله موجود در حقوق و دستمزد را 

كاهش دهيم.

افزايش مشروط بودجه دفاعى
گروه سياسى، خبرنگار حوزه دولت: امير حاتمى در واكنش به اخبار منتشر شده 
در مورد كاهش اعتبارات دفاعى كشور در لايحه بودجه 98، گفت: بودجه دفاعى در 
دو سطح ديده شده كه اگر هر دو محقق شود اين بخش 21 درصد نسبت به سال 97 
رشد خواهد داشت. يك سطح بودجه اى است كه در سقف 407 هزار ميليارد تومان 
بودجه عمومى كشور ديده شده است و يك سطح ديگر آن در صورتى تأمين خواهد 
شــد كه بخش بيشترى از منابع دولت محقق شود.آن چيزى كه فكر مى كنم ابهام 
ايجاد كرده است همين دو سطحى بودن بودجه است كه من اميدوار هستم با توجه 
به عزم جزمى كه در اعضاى هيئت دولت براى تأمين بودجه وجود دارد؛ ان شــاءاالله 
بودجه به صورت كامل به دســت مى آيد.اگر اين منابع دوگانه محقق نشود مى تواند 

مشكل ايجاد كند.

ابراز نگرانى وزير از بودجه علم و دانشگاه
گروه سياسى، خبرنگار حوزه دولت: وزير علوم با بيان اينكه گزارش اوليه بررسى 
حادثه اتوبوس دانشگاه آزاد پس از دستور رئيس جمهور در جلسه ديروز هيئت دولت 
ارائه شد، اظهار داشت: بخش بيشتر حادثه مربوط به حوزه  فنى و اجرايى است و شايد 
مسئولان مربوطه كمتر توجه داشتند كه ممكن است چنين حادثه اى اتفاق بيفتد و 

قطعاً بايد كارهايى انجام شود تا ديگر شاهد چنين وضعيتى نباشيم.
منصور غلامى در حاشيه جلسه دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به اينكه در بودجه 
وزارت علوم در لايحه بودجه 98 محدوديت هايى وجود دارد، اظهار داشــت: از رقم و 
ميزان رشد كمى كه براى اين وزارتخانه پيش بينى شده نگران هستيم و اميدواريم كه 
اين موضوع اصلاح شود. اغلب نگرانى ها نيز در حوزه  هزينه هاى جارى دانشگاه هاست؛ 

در واقع به جز حقوق و مزايا رقم قابل توجهى در اين زمينه پيش بينى نشده است.
وزير علوم در پاســخ به ســؤال خبرنگار ما درباره حواشى ايجاد شده درباره بورسيه 
تحصيلى يكى از اعضاى شوراى عالى انقلاب فرهنگى گفت: اتفاقاً من ديروز اين مورد 
را بررســى كردم و به اين نتيجه رسيدم كه ايراد قانونى در اعطاى بورس به آن فرد 

وجود نداشته است.

آيا امكان عفو بابك زنجانى وجود دارد؟

شماره پيامك: 30004567

سعيد جليلى:دادستان كل كشور:
نگذاريم آلزايمر سياسى را به ملت تحميل كنندبا مقصران دانشگاه علوم و تحقيقات برخورد مى شود

ايسنا: حجت الاسلام منتظرى عصر ديروز در 
نشست تخصصى بررسى حادثه دانشگاه آزاد 
اسلامى واحد علوم و تحقيقات كه در دادستانى 
كل كشور و با حضور نمايندگان رسانه ها برگزار 
شــد، گفت: لازم اســت اين حادثــه از ابعاد 
مختلف بررســى و منتهى به اســنادى شود 
كه در چارچوب مقررات كســى در اين حادثه 
تقصير داشته  است ميزان قصور بررسى شود و 
متناسب تقصير و قصورها برخورد صورت گيرد 
و اين حادثه عبرت و تجربه براى جلوگيرى از 
تكرار آن باشد. مديران و مسئولان به گونه اى 
برنامه ريزى كنند كه اگر قصورى در دوره هاى 
قبل انجام شــده و كارهايى از لحاظ ساخت و 
ساز انجام نشــده يا ناقص انجام شده فرصتى 
است كه مســئولان بايد آن را پيگيرى كنند. 
عــده اى از عزيزانى كه در اين حادثه آســيب 
ديده اند حقوقى دارند و حقوق آن ها بايد طبق 
موازين قانونى مــورد توجه قرار گيرد. حقوق 
آســيب ديدگان اعم از افرادى كه جان خود را 
از دست داده يا بسترى هستند، حقوق آن ها 
پيگيرى خواهد شــد. در ديدارى كه از محل 
حادثه داشتم و با گفت  و گويى كه با دانشجويان 
داشتم به نظرم رسيد كه مطالبات آن ها به حق 
است و دستگاه قضايى ابعاد مسئله را بررسى 
خواهد كرد و دانشــگاه و ساير دستگاه ها بايد 
اين موضوع را بررسى كنند. در ميان بازديدم 

از دانشــگاه علوم و تحقيقات بــه اين نتيجه 
رسيدم كه عده اى به دنبال اين هستند از اين 
حادثه پلى براى رسيدن به اهداف خود درست 
كنند. شما ديده ايد كه رسانه هاى خارجى به 
دنبال بهره بردارى سياســى هستند و دشمن 
بــر روى اين مســئله موج ســوارى مى كند. 
مشاهده مى كنيم كه دشمن براى موج سوارى 
به هر دســتاويزى چنگ مى زنــد و حتى به 
فيلم هاى سال هاى گذشته متوسل مى شوند. 
به دانشــجويان گفتم كه دشــمن به دنبال 
بهر ه بردارى از اين حوادث است و دشمن مثل 
مگس به دنبال چيزى است كه عليه كشور از 

آن سوء استفاده كند. 
جريانات سياســى نبايد به دشمن اجازه سوء 
استفاده بدهند و افرادى كه به اين مسائل نقد 
دارند، بايد در فضايى كه دشــمن نتواند از آن 
سوء اســتفاده كنند، مباحث را مطرح كنند. 
بــه طور مختصر و كم و انــدك در آن بازديد 
مشخص بود برخى به دنبال فراهم كردن بهانه 

براى دشمن هستند.

فارس: عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام در 
جمع دانشجويان در دانشكده پزشكى دانشگاه 
علوم پزشكى شــيراز گفت: اگر غبارها برطرف 
نشــود و روشن شــدن آن مطالبه نگردد، آن 
وقت عده اى مى خواهند كف بزنند كه برجام 2 
شكل بگيرد؛ ابتدا برجام يك را حساب بدهيد 
بعد براى برجام 2 كف بزنيد! تجربه برجام چه 
شد؟ عده اى گفتند گفت وگو كنيم تا مشكلات 
را حل كنيم و همه گفت وگوها انجام شــد؛ آيا 
طرف مقابل به گفت وگو متعهد بود؟ از حقى از 
خود كوتاه آمد؟ او كلاً از برجام خارج شد و حالا 
مى گويد فشارها را مى خواهم بيشتر هم كنم! 
تجربه برجام و حافظه تاريخى، ســرمايه امروز 
ملت است، آيا نبايد اين سرمايه را حفظ كرد كه 
ديگر دچار چنين مسيرى نشويم؟ آيا همه اين ها 
براى اين بود كه آخرش بگوييم آمريكا سقوط 
اخلاقى كرد؟ اينكه يعنى 65 سال از ملت عقب 
بودن؛ چراكه ملت 65 سال پيش و در سال 32 

سقوط اخلاقى آمريكا را فهميد. 
عده اى گفتند ما اصلاً اولويتمــان از مذاكره 
برداشــتن تحريم هــا نبود و مــا دنبال چيز 
ديگــرى بوديم! به همين صراحت! اين توافق 
ژنو خودتان است؛ سال 92 وقتى آمديد امضا 
كرديد چه گفتيد؟ گفتيد مى خواهيم گفت 
وگوهايى را شــروع كنيم كــه به طور جامع 
تحريم هاى مرتبط با هسته اى، شوراى امنيت، 

چندجانبه و ملى كه مربوط به آمريكا است را 
برمى دارد؛ بعد حالا به صراحت بيان مى كنيد 
كــه اولويت ما اين نبود؟ چه كســى شــعار 
مى داد، هم سانتريفيوژ بايد بچرخد هم چرخ 
كارخانه ها؟ چه كســى سال گذشته باز شعار 
داد كه اگر ما بمانيم مى توانيم بقيه تحريم ها 
را نيز برداريم؟ آيا بايد به همين سادگى حافظه 
ملت را پاك كنيم؟ بعد مى گوييد مى خواستيم 
حق هســته اى ملت را تثبيت كنيم؟ آيا حق 
هســته اى ملت با ريختن بتن در تأسيسات 
او تثبيت مى شــود؟ از 100 حــق او انصراف 
بدهيد، حقوق ديگر او تثبيت مى شــود؟ 13 
هزار سانتريفيوژ را برداريد، 10 هزار كيلو مواد 
هسته اى كه 10 سال براى آن زحمت كشيده 
شــده را از كشور خارج كنيد، آيا اين اسمش 
مى شــود تثبيت؟ و بعد بگوييد ما همچنين 
قولى نــداده بوديم؟ بحث ما فردى نيســت، 
بحث ما اين است كه نگذاريم با پوشانده شدن 
واقعيت ها و مسائل اصلى، عده اى يك آلزايمر 

سياسى را به ملت تحميل كنند. 

واعظى:

حضور آيت االله لاريجانى در رأس مجمع مى تواند به دولت كمك كند

خبر

گروه سياســى: محمود واعظى اظهار داشت مذاكره با طالبان 
براساس هماهنگى هاى صورت گرفته با دولت افغانستان و مراجع 
ذى ربط بوده است و هدف از آن  ايجاد صلح و ثبات در منطقه است.
پيش از اين على شــمخانى دبير شوراى عالى امنيت ملى و بهرام 
قاسمى سخنگوى وزارت خارجه اعلام كرده بودند كه اين مذاكرات 

صرفاً با اطلاع دولت افغانستان بوده است.
رئيس دفتر رئيس جمهور ديروز در حاشيه جلسه هيئت دولت با 
بيان اين مطلب افزود: مسئله مهم براى ما صلح و ثبات در منطقه 
است و شما مى دانيد ما در منطقه اى زندگى مى كنيم كه در چند 
سال گذشته كشــورهاى پيرامونى هركدام به نوعى با مشكلات 
متعددى مواجه هستند. اين كشورها دچار بى ثباتى، بحران و جنگ 
هســتند و ايران اكنون لنگرگاه ثبات و آرامش اســت و بر همين 
اساس ايران تلاش بسيار زيادى براى ثبات، صلح و امنيت در منطقه 

كرده است.
وى با اشــاره به روابط خوب تهران و كابل و توانايى طالبان براى 

ايجاد ناامنى در افغانستان، گفت: ناامنى و بى ثباتى در افغانستان 
مى تواند به مرز ايران توسعه پيدا كند و بر اين اساس با هماهنگى 
كه با دولت افغانستان داشتيم و با تصويب مراجع ذى ربط در ايران 

مذاكره با طالبان شروع شد.
واعظى درباره استعفاى وزير بهداشت و احتمال خروج وى از دولت 
تصريح كرد: رئيس جمهورى با توجه به اينكه ايشان را وزيرى لايق 

مى دانند تا كنون مقاومت كردند كه اســتعفاى وزير بهداشت را 
نپذيرند و تلاش خود را براى حل شدن اين مشكل به كار گرفته اند، 
اما شرايط اكنون ما با سال هاى گذشته متفاوت است، امروز به دليل 
جنگ اقتصادى و تحريم هايى كه داريم از نظر بودجه اى، سازمان 

برنامه و بودجه با محدوديت هايى مواجه است.
وى در پاســخ به پرسشــى درباره اينكه آيا حضور آيت االله آملى 
لاريجانى مى تواند براى حل مشكل CFT مؤثر باشد يا خير، ضمن 
تبريك مجدد به رئيس جديد مجمع تشــخيص مصلحت نظام 
كشــورمان، بيان كرد: «با توجه به آگاهى و شناختى كه ايشان از 
ابعاد مختلف موضوع دارند و با توجه به اين مسئله كه در سال هاى 
طولانى در جلســات سران قوا و اخيراً در شوراى عالى هماهنگى 
اقتصادى حضور داشتند، حضورشان در مجمع تشخيص مى تواند 
به دولت كمك كند. از ســوى ديگر دولت هم مصمم اســت كه 
همان طور كه در گذشته يك همكارى نزديك با مجمع تشخيص 

داشته در زمان ايشان نيز اين همكارى نزديك را ادامه دهد.

نوبخت: من هم 
مى توانم در جمع 
بازنشستگان حاضر 
شوم و بگويم كه 
به شما پولى داده 
نشده و اگر هم 
اكنون بدهند اين 
ميزان نمى تواند به 
اندازه گذشته باشد 
و دستمالى هم از 
جيبم در بياورم و 
اشك گوشه چشمم 
را پاك كنم

بــــــــرش
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

شركت 6600 نفر در مسابقه كتابخوانى «دعبل و زلفا»  آستان نيوز: مدير عامل به نشر با اعلام اين خبر گفت: در مرحله نهايى اين مسابقه 1926 نفر شركت كرده اند كه از اين تعداد 1606 نفر به 
سؤالات پاسخ صحيح داده اند و به قرعه كشى نهايى مسابقه «دعبل و زلفا» راه يافته اند. حسين سعيدى ادامه داد: تاكنون 18 هفته از اين مسابقه برگزار شده و 114 نفر از 23 استان كشور در اين مسابقه برگزيده 

شده اند. قرعه كشى نهايى هم در ايام مبارك دهه فجر انجام مى شود كه به نفر اول يك خودروى سوارى و به هشت برگزيده ديگر هشت كمك هزينه سفر به كربلاى معلى اهدا خواهد شد.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
مديرعامل مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس رضوى:

اولين استخر ويژه كودكان ساخته مى شود
مديرعامل مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس رضوى با اشاره به طرح هاى در دست 
ساخت اين مجموعه گفت: در راستاى ارتقاى بهره ورى از فضاى ورزشى موجود 
و با دريافت نظرات مراجعه كنندگان به منظور اســتفاده كودكان با قد زير 125 
ســانتى متر از مجموعه هاى آبى، براى نخستين بار ايجاد استخر ويژه كودك در 
بخشى از مجموعه آبى شماره يك آقايان و افتتاح آن در سال جارى را پيش بينى 
كرده ايم. هاشمى جواهرى اضافه كرد: افزون بر 30 ميليون تومان براى ساخت اين 
استخر به مســاحت 25 مترمربع و ظرفيت پذيرش در هر ساعت 15 كودك به 

صورت همزمان هزينه شده است.
وى بــه معرفى طرح ديگرى پرداخت و گفت: در يكى از املاك آســتان قدس 
دراختيار مؤسسه تربيت بدنى به مساحت 23 هكتار واقع در حاشيه تقاطع جلال 
و بلوار امام على(ع) برنامه ساخت سالن هاى چندمنظوره چون پينت بال و فوتبال 
را ديده ايم. در اين زمينه هم طراحى نقشــه اوليه صورت گرفته و بزودى مرحله 
ساخت آغاز مى شود. مديرعامل مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس رضوى ضمن 
تبيين طرح بزرگ ساخت و بهره بردارى سالن شماره 2 مجموعه ورزشى بانوان تا 
ابتداى سال 98 با هدف تفكيك فضاى ورزشى بانوان از بخش  آقايان، گفت: زمين 
مجاور مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس را به مساحت 1600 مترمربع زيربنا به 

منظور ساخت سالن هاى ورزشى چندمنظوره براى بانوان به كار گرفته ايم. 
به گفتــه وى، يكى از طرح هــاى نزديك به بهره بردارى اين مؤسســه، افتتاح 
گالرى موزه و نمايشگاه ورزش با هدف ايجاد فضاى مفرح فرهنگى در كنار سالن ها 
و فضاهاى ورزشى ويژه خانواده هاى استفاده كنندگان از اين مجموعه و ورزشكاران 

است كه در آستانه دهه فجر گشايش خواهد يافت. 
هاشــمى جواهرى اضافه كرد: اين دو بخش در فضايى خطى به مســاحت 400 
مترمربع زيرمجموعه بناى ورزشگاه امام رضا(ع) به نمايش اشياى ورزشى موزه اى 
(اهدايى نام آوران ورزش كشور به موزه حضرت رضا(ع)) و عكس هايى از حرم منور 

رضوى و مجموعه فعاليت هاى ورزشى اين مؤسسه اختصاص مى يابد. 
وى همچنين از گشــايش يك فضاى فرهنگى ـ تفريحى ديگر در اين مؤسسه 
خبر داد و گفت: در بخش ديگرى از زيربناى ورزشگاه امام رضا(ع) نيز فضايى به 
مساحت 400 مترمربع در قالب كافه كتاب با كتاب هاى تخصصى حوزه ورزش، 

در حال آماده سازى و رونمايى در ماه جارى است.

خـــبر

 آستان/ زهرا چكنه  پيرو تفاهمنامه همكاري 
آستان قدس رضوي با دانشگاه فردوسي، نظامنامه 
اجرايى همكارى مبنى بر حمايت از رساله هاي 
دكتري بين مسئولان اين دو مجموعه به امضا 

رسيد.
به منظور توســعه همكارى هاى راهبردى ميان 
دانشــگاه فردوسى مشهد و آستان قدس رضوى 
در چارچوب تفاهمنامه همكاري كه چندي پيش 
بين آستان قدس رضوي و دانشگاه فردوسي بسته 
شــده بود، نظامنامه اجرايى همكاري به امضاي 

نمايندگان آستان قدس رضوي و دانشگاه رسيد.
دكتــر محمد مهدي  نژاد، معاون علمي آســتان 
قدس رضوي به همراه رئيس دانشگاه بين المللي 
امام رضا(ع) و تني چند از مســئولان اين آستان 
مقدس ضمن حضور در دانشگاه فردوسي مشهد، 
با ظرفيت هاي اين مجموعه دانشــگاهي آشــنا 
شــدند و قرارداد همكاري را در حوزه حمايت از 

رساله هاي دكتري به امضا رساندند.
در همين زمينه معاون علمى آستان قدس رضوى 
با اشــاره به ظرفيت هاى خوب علمى دانشــگاه 
فردوسى مشــهد، گفت: اين دانشگاه با قدمت و 
ســوابق درخشــانى كه دارد ظرفيت هاى علمى 
بســيار خوبى را ايجاد كرده اســت كه مى تواند 
پاســخگوى بخــش وســيعى از نيازمندى هاى 
آستان قدس رضوى در حوزه هاى مختلف علمى 

باشد.

 حمايت از 20 طرح دكتري
مهدى نــژاد نــورى تصريح كرد: گام نخســت 
تفاهمنامه معاونت علمى آستان قدس رضوى با 
دانشگاه فردوسى حمايت از 20 طرح دكترى در 
سال جاري است كه اين پروژه ها در راستاى رفع 

نيازهاى جامعه خواهد بود.
وى با اشاره به مطالبه رهبر معظم انقلاب اسلامى 
در زمينه استفاده از پايان نامه هاى دانشجويى به 
منظور رفع نيازمندى هاى جامعه بيان كرد: آستان 
قدس رضوى براي تحقق اين مهم، به ميدان آمده 
اســت تا از ظرفيت هاى علمى دانشگاه فردوسى 

بهره مند شود.
معاون علمى آســتان قدس رضوى با بيان اينكه 
تمركز همكارى ها در رشــته هاى مختلف علوم 
انسانى است، افزود: با توجه به اينكه بخش مهمى 
از فعاليت هاى اقتصادى آســتان قدس در حوزه 
كشاورزى اســت، بخش هايى از اين تفاهمنامه 
مربوط به بخش هاى فنى مهندسى و كشاورزى 
اســت كه دانشــگاه فردوســى در اين زمينه، 
دانشگاه پيشتاز و پيشرفته اى محسوب مى شود 

و قابليت هاى خوبى در اين حوزه دارد.
مهدى نژاد نورى اضافه كرد: هم دانشگاه فردوسى 
و هم آســتان قدس رضوى در راستاى منويات 
مقام معظم رهبرى و سياست هاى علمى و فناورى 
كشــور به دنبال مرجعيت علمى هستند و براى 
رسيدن به اين هدف ايجاد شبكه همكارى قوى 

در مشهد الرضا(ع) و استان خراسان رضوى و در 
مرحله بعد در سطح ملى ضرورى است.

 حركت در مسير مرجعيت علمي
وي حركت براي رســيدن به مرجعيت علمي را 
چشم انداز كشــور براي پنج دهه آينده معرفي 
كرد و گفت: اين چشــم انداز اثــر مطلوبي را بر 
فعاليت هــاي علمي دارد و كشــوري كه يك بار 
مرجعيت علمي دنيا را برعهده داشــته است، بار 
ديگــر هم مي تواند به مرجعيت برســد؛ زيرا در 
گذشته كه حرفي از اروپا و آمريكا نبود ايران در 

اوج تمدن و هنر قرار داشت.
معاون علمي آســتان قدس رضوي با بيان اينكه 
اين آســتان مقدس رسيدن به مرجعيت علمي 
را در دســتور كار خود قرار داده است، بيان كرد: 
رسيدن به اين مرجعيت به تنهايي از عهده آستان 
قــدس رضوي بر نخواهد آمد، اما با بهره گيري از 
ظرفيت هاي منطقه اي، ملي و بين المللي اين مهم 
در حوزه هاي هنر و معماري اسلامي، زيارت، وقف 

و نذر محقق خواهد شد.
در ادامه اين مراســم رئيس دانشگاه فردوسى، با 
اشــاره به ضرورت استفاده از ظرفيت هاى علمى 
اســتان در راستاى پيشبرد اهداف علمى آستان 
قدس رضوى، گفت: وجــود مضجع نورانى امام 
رضا(ع) و آســتان مقدس رضوى بهترين فرصت 

براى تبديل مشهد به مرجعيت علمى است.

 ظرفيت هاي همكاري 
وي دانشگاه فردوسى را يك دانشگاه جامع معرفي 
كرد كه در تمامي حوزه ها بجز علوم پزشكي داراي 
پژوهشــكده و دانشكده است و افزود: حوزه هايي 
مانند زيارت و گردشگرى، مطالعات اسلامى، علوم 
انسانى، كشــاورزى، دامپزشكى و منابع طبيعى 
موضوعاتى است كه براي همكاري با آستان قدس 

رضوي آمادگي همكاري داريم.
كافى ابراز كرد: ما كشورى هستيم كه در شرايط 
فعلى با محدوديت هاى شديد منابع مواجه هستيم 
و بايد از اين منابع به نحو مطلوب استفاده كنيم. 
در استان خراسان رضوى و شهر مقدس مشهد، 
امتيازاتي وجود دارد كه مهم ترين آن وجود آستان 
مقدس رضوى است و انتظار داريم براى مرجعيت 
علمى شــدن اين شــهر از همه ايــن مزيت ها 

استفاده شود.
رئيس دانشگاه فردوسى بيان كرد: براى مرجعيت 
علمى شدن استان خراسان و شهر مقدس مشهد، 
دانشگاه فردوسى در كنار ديگر دانشگاه ها و ديگر 
ظرفيت هاى موجــود در اختيار آســتان قدس 
رضوى اســت و انتظار مــى رود امكانات موجود 
در اين دانشــگاه به نحو مطلوب مورد اســتفاده 

قرار گيرد.
وى بــا بيان اينكه فعاليت هاى علمى دانشــگاه 
فردوسى در راســتاى مهارت افزايى، كارآفرينى 
و اثرگذارى اجتماعى اســت، اظهار كرد: تلاش 
مى كنيم در وهله نخســت به حل مشكلات كه 
در اين شــهر و در اين خطه مقدس وجود دارد 
بپردازيــم تا الگوى همكارى علمى مناســبى را 

ارائه دهيم.

مرورى دوباره بر تفاهمنامه همكارى بين آستان قدس رضوى و دانشگاه فردوسى

حمايت آستان قدس رضوي از رساله هاي  دكتري
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روضه منوره رضوى طى آئينى با حضور توليت آستان قدس، جمعى از علما، خانواده 
معظم شهدا و خدام بارگاه منور رضوى غبارروبى شد.

رويداد

مديرعامل شركت سامان داروى هشتم خبر داد

حضور آستان قدس در نمايشگاه كنگره «ترومبوز و هموستاز ايران»
جمعى از فرهيختگان سوريه به حرم رضوى مشرف شدند

در محضر امام رضا همسايگان حضرت زينب
آستان نيوز: مديرعامــل شركت سامان داروى هشتم گفت: 
اين شــركت در نمايشــگاه جانبى دومين كنگره سراســرى 
«ترومبوز و هموســتاز ايران» در تهران شــركت كرده اســت. 
مجيد طبســى بيان كرد: اين كنگره به همت انجمن ترومبوز 
هموســتاز ايران با حمايت مراكز و شركت هايى مانند شركت 
سامان داروى هشتم، در محورهاى مختلف از جمله «هموفيلي 
و بيماري هاي خونريزي دهنده ارثي»، از 12 تا 14 دى 1397 در 
سالن همايش هاى بيمارستان امام خمينى(ره) تهران در حال 
برگزارى است. وى ادامه داد: اين شركت در حاشيه برگزارى اين 
كنگره در قالب يك غرفه به معرفى فعاليت ها و دستاوردهاى 
پژوهشــى خود بويژه توليد اولين فاكتور 8 انعقادى نوتركيب 

ايرانى با نام تجارى «سافاكتو AF» مى پردازد. مديرعامل شركت 
ســامان داروى هشــتم تصريح كرد: اين شركت، يك شركت 
دانش بنيان اســت كه در آبان 1387 تأسيس شده و در سال 
1392، به عنوان چهارمين شركت دنيا موفق به توليد فاكتور 
8 انعقادى نوتركيب شده كه اين محصول دارويى پس از انجام 
مراحل كارآزمايى بالينى در سال 1394 وارد بازار دارويى كشور 
شده است. دومين كنگره سراسرى ترومبوز و هموستاز ايران نيز 
با محوريت گسترده از اختلالات انعقادي در زمينه هاى مختلف 
پزشكي تا پزشكي بازساختي در اختلالات انعقادي به مدت 3 
روز در بيمارستان امام خمينى(ره) واقع در تهران، انتهاي غربي 

بلوار كشاورز در حال برگزارى است.

آستان نيوز: گروهى از اســتادان و مدرسان حوزه و دانشگاه 
كشور سوريه به حرم مطهر رضوى مشرف شدند. اين گروه از 
زائــران بارگاه امام رضا (ع) پس از زيارت در رواق غديرگردهم 
آمدند و از ويژه برنامه هاى فرهنگى تبليغى كه به همت مديريت 
زائران غير ايرانى آســتان قدس رضوى تدارك ديده شده بود، 
بهره مند شدند. هنادى حيدر مدرس دانشگاه مصطفى(ص) در 
كشور ســوريه در حاشيه اين تشرف با بيان اينكه سومين بار 
است كه براى زيارت به حرم مطهر امام هشتم(ع) آمده ام، گفت: 
من با حضور در اين بارگاه منور توشه هاى معنوى زيادى كسب 
كرده ام و يقين دارم كه حضور در مرقد مطهر امام هشــتم(ع) 
موجب روحانى شدن انسان مى شود. وى با اشاره به اينكه سيره 

امام رضا(ع) سرمشق و الگويى براى سعادت انسان است، افزود: 
تقويت روح ايمانى در شــرايط كنونى كــه فرقه هاى انحرافى 
همچون داعش مى خواهند چهره اســلام را خراب كنند، لازم 
و ضرورى اســت. هنادى حيدر اظهار كرد: امروز ما بايد عقايد 
مردم را با بهره گيرى از سيره اولياى الهى نسبت به فرهنگ اهل 
بيت(ع) قوى كنيم و نگذاريم دشمنان دين با ترويج رفتارهاى 
ضد دين اذهان جوانان را خدشه دار كنند. قرائت قرآن، پخش 
فيلم حرم شناسى، قرائت زيارت امين االله، اقامه نماز جماعت 
ظهر و عصر و اهداى بسته هاى فرهنگى توسط اداره زائران غير 
ايرانى آستان قدس رضوى از ديگر برنامه هاى اجرايى براى اين 

گروه از زائران بارگاه منور رضوى بود.
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

واگذارى مجتمع گوشت اردبيل با حرف و حديث بوده است   رئيس اسبق سازمان خصوصى سازى با بيان اينكه واگذارى سهام مجتمع گوشت اردبيل با حرف و حديث همراه است، گفت: احتمال خريد صورى اين 
سهم به نام برخى اشخاص و سپس واگذارى دوباره آن به مالكان جديد وجود دارد. كرد زنگنه افزود: اقدام هاى نقل و انتقال سهام مجتمع گوشت اردبيل در همان دوره زمانى صورت گرفته و اين احتمال وجود دارد كه در 
آن دوره خريدار صورى اقدام به تملك اين سهام كرده و سپس با توجه به مبايعه نامه موجود به مالكان جديدى كه اسامى آن ها در هيئت مديره شركت هاى مالك مجتمع صنعتى گوشت اردبيل به ميان آمده، منتقل شده است.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r رونق كسب و كار با چند نرخى شدن
حداقل دستمزد كارگران

عارفه عبداله زاده: طبق بند 41 قانون 
كار، شوراى عالى كار همه ساله موظف 
است ميزان حداقل مزد كارگران را براى 
نقاط مختلف كشور و يا صنايع مختلف 
بــا توجه به درصد تورمــى كه از طرف 
بانك مركزى اعلام مى شود تعيين كند؛ 
به گونه اى كه به انــدازه  تأمين حداقل 
معيشت يك خانواده متوسط باشــد. با اين حال هر ساله تعيين حداقل مزد با 

چالش هايى همراه بوده است.
ســؤالى كه در اين جا مطرح مى شود اين است كه آيا تعيين حداقل مزد واحد 
براى كل كشور اقدامى مناسب و بهينه است؟ و يا بايد چند نرخى شدن حداقل 
دستمزد كارگران در مناطق مختلف در دستور كار قرار گيرد؛ مثلاً ميزان حداقل 

دستمزد در كلانشهر تهران و استان سيستان و بلوچستان يكى است ؟

 مخالفان و موافقان دستمزدهاى چند نرخى چه مى گويند؟ 
اجراى طرح چند نرخى شــدن دســتمزدها مخالفان و موافقانــى دارد كه هر 
گــروه دلايل قابل تأملى را ذكر مى كنند. مخالفان اين طرح معتقدند اولاً اجراى 
چنين طرح وسيعى عملاً قابليت اجرا ندارد. ثانياً كارگران مناطق محروم و نيمه 
محروم در مقابل تصويب اين طرح واكنش نشــان داده و اجراى آن را بى عدالتى 
و ظلم به خود تلقى خواهند كرد. ثالثاً چون در كلانشــهرهايى همچون تهران، 
مشــهد، اصفهان، تبريز و... حاشيه سود اغلب بالاتر از شهرستان ها و روستاهاى 
كوچك است؛ بنابراين كارفرمايان ترجيح مى دهند در چنين شهرهايى اقدام به 
سرمايه گذارى كنند. در مقابل اين نظرات منفى، موافقان چند نرخى شدن مزدها 
اعتقاد دارند كه در صورت اجراى اين طرح ميزان اشتغال و رفاه مردم بخصوص 
در شهرها و روستاهاى كوچك افزايش خواهد يافت، زيرا تحت اين شرايط ممكن 
اســت كارگران با ميل و رغبت خود به استخدام واحد توليدى درآيند كه مزدى 
كمتر از نرخ مصوب به آن ها مى دهند (در شــرايط فعلى اين اقدام خلاف قانون 
كار است). همچنين با توجه به اين كه نرخ تورم و به تبع آن هزينه هاى زندگى 
در مناطق مختلف كشــور متفاوت اســت، عاقلانه به نظر مى رسد كه پرداختى 
به كارگران و صنايع در اســتان هاى مختلف متفاوت باشد. علاوه بر اين موافقان 
چند نرخى شــدن مزدها به رابطه  معكوس بين ايجاد شــغل در شهرستان ها و 
مهاجرت كارگران اشاره مى كنند. چرا كه اگر در مناطق مختلف كشور متناسب 
با ســاختارهاى فرهنگى، اجتماعى، اقتصادى شغلى ايجاد شود ولو با دستمزد 
پايين تر، كارگران ترجيح مى دهند در شهر خود بمانند تا اين كه به كلانشهرها 
مهاجرت كنند؛ زيرا هزينه زندگى (هزينه اجاره مســكن، قيمت كالا و خدمات، 

دورى از خانواده و...) در اين شهرها بسيار بالاست.

 نرخ هاى چندگانه دستمزد و بهبود فضاى توليد در ساير كشورها 
با نگاهى به تجربه ساير كشورها مشاهده مى شود كه در بعضى از كشورها از جمله 
چين قانون چند نرخى شدن دستمزد كارگران اجرا شده و كارگران در شهرهاى 
مختلف نرخ هاى متفاوتى دســتمزد دريافت مى كنند. اجراى اين قانون علاوه بر 
حمايت از كارگران حمايت از توليد كنندگان و كارفرمايان را نيز به دنبال داشته 
است؛ به طورى كه اگر نرخ دستمزدها در شهرى كمتر باشد كارفرما ترغيب خواهد 
شد تا واحد توليدى خود را به آن منطقه منتقل كند، زيرا هزينه اجاره كارگر در آن 
جا ارزان تر است و اين انتقال موجب تمركززدايى صنايع از كلانشهرها و پايتخت 
مى شود. از طرفى با انتقال كارخانه ها به مناطق مختلف كشور بسيارى از هزينه هاى 
توليدى آن ها كاهش مى يابد، زيرا اولاً به بازار مصرف نزديك تر مى شوند در نتيجه 
در هزينه حمل و نقل صرفه جويى مى شود، ثانياً مشمول حمايت هاى دولتى اعم از 

معافيت هاى مالياتى، دريافت وام كم بهره، يارانه توليد و... مى شوند.

 توجه به ظرفيت هاى هر منطقه، كليد افزايش رفاه مردم
بنابراين با وجود نظرات مثبت و منفى كارشناســان آنچه در شرايط فعلى اقتصاد 
(افزايش بيكارى، تورم، افزايش نرخ ارز، ورشكستگى سيستم بانك ها، تحريم هاى 
اقتصادى و...) اهميت دارد، سامان دهى زندگى مردم بخصوص قشر كارگران است. 
مهاجرت هزينه هاى زيادى براى جامعه دارد. پيامدهاى منفى تمركز در شهرها و 
اطراف آن، بيكارى منابع انســانى و طبيعى، عدم بهره بردارى مناسب از ظرفيت 
مناطق مختلف كشــور و مواردى نظير اين ها از تبعات مهاجرت هستند. به نظر 
مى رسد كه مسئولان بايد بر روى بهبود فضاى كسب كار با توجه به ظرفيت هاى 
بومى استان ها تمركز كنند. در راستاى تحقق اين امر يكى از اقدامات مهم مى تواند 

تعيين نرخ هاى متفاوت دستمزد متناسب با ظرفيت هاى هر منطقه باشد.

گزارش

معيشت يك خانواده متوسط باشــد. با اين حال هر ساله تعيين حداقل مزد با 

 اقتصاد/ طوسى- معتمدى  پس از آنكه 
رئيس سازمان خصوصى سازى پاسخگويى 
درباره عدم شفافيت در واگذارى ها از سوى 
جنبش عدالتخواه دانشــجويى در دانشگاه 
تهران را بى پاســخ گذاشــت، آن ها در كنار 
اصناف اجتماعى چون كارگران، دانشجويان 
و مــردم، در تجمعى جلوى درب ســازمان 
خصوصى ســازى، با اعلام اعتراض نسبت 
به وضع موجود واگذارى ها، اين ســازمان را 
به پاى ميز پاسخ دهى فرا خواندند. به گفته 
دبير اتحاديه جنبش عدالتخواه دانشجويى 
كشــور در ادامه روند مطالبه گرى مردمى، 
ديروز جمعى از دانشجويان، طلاب و نماينده 
كارگران معترض نسبت به روند خصوصى 
سازى انجام شده در كشور براى شركت هايى 
مانند ماشــين ســازى تبريز، پالايشــگاه 
كرمانشــاه، فولاد خوزســتان و بيمارستان 
امــام خمينى(ره) كــرج مقابل ســازمان 

خصوصى سازى در تهران تجمع كردند.
محمــد حســين صبورى 
در گفت و گــو با خبرنگار ما 
افزود: توقف روند خصوصى 
ســازى غيرشــفاف و فاقد 

نظارت و پر از ابهام، ممنوع الخروج شدن 
رئيس سازمان خصوصى سازى و محاكمه 
قضايى ايشان به منظور پاسخگويى نسبت 
به خصوصى سازى هايى كه تاكنون انجام 
پرداخت معوقات  شده است، 
كارگران معترض شركت هاى 
خصوصى سازى شده و آزادى 
برخــى كارگــران معترض 
جمله  از  شــده  بازداشــت 
شــركت كنندگان  مطالبات 
در ايــن تجمــع بــود. وى 
اضافه كــرد: اتحاديه جنبش 
كشور  دانشجويى  عدالتخواه 
بارها به طرق مختلف پيگير 
ســازمان  رئيــس  حضــور 
خصوصى سازى در دانشگاه 
پاسخگويى  به منظور  تهران 
نســبت به ابهامات، تخلفات 
و انتقاداتى كــه در رابطه با 
شــركت هاى واگذار شده به 
بخــش خصوصى وجود دارد، بوده اســت، 
اما پاســخ مثبتى مبنى بر حضور در جمع 
دانشجويان داده نشد؛ لذا تصميم بر اين شد 
با برگزارى تجمع، حرف و خواسته منطقى 
دانشــجويان و كارگران معترض به گوش 

مسئولان و دولت برسد.

 رئيس سازمان؛ 
هم خريدار هم فروشنده 

وى با بيــان اينكه اين تجمــع به دعوت 
اتحاديه برگزار شــد، تصريح كرد: شخص 
رئيــس ســازمان خصوصى بايــد از باب 
تخلفات صورت گرفتــه در امر خصوصى 
ســازى از جمله واگذارى به قيمت كمتر 
از ارزش واقعى و عدم اهليت افراد خريدار 
در دســتگاه قضايى پاســخگو باشد و هم 
از اين جهت كه تخلفى در باب شــخص 
ايشان وجود دارد و آن اينكه در يك مورد 
خصوصى سازى انجام شده، رئيس سازمان 
خصوصى ســازى كشــور هم بــه عنوان 
فروشنده و هم خريدار اقدام كرده است كه 
در اين خصوص نيز وى بايد پاسخگو باشد.
 صبورى يادآورشــد: خصوصى سازى هاى 
انجام شده بخصوص طى چند وقت اخير 
با ابهامات زيادى مواجه بوده است. جنبش 
عدالتخواه دانشجويى مورد به مورد نسبت 
به خصوصى سازى هايى مانند فولاد اهواز، 
ماشين سازى تبريز، هپكو و بيمارستان امام 

خمينى(ره) كرج ورود كرده است. 
نبود نظارت بر روند خصوصى سازى، روند 
غير شــفاف و عدم رعايت اصول و ضوابط 
خصوصى ســازى از جملــه دغدغه ها در 
ايــن خصوصى ســازى هاى انجام شــده 
است. عده اى صاحب سرمايه، نفوذ و ثروت 
از اين خصوصى سازى منتفع شده اند. اين 
رونــد چه از بعد امنيتــى و چه اقتصادى 
بشدت به كشــور ضربه مى زند؛ لذا براى 
توقف اين روند تجمع ياد شده برگزار شد. 

 سه مطالبه حول خصوصى سازى 
ماشين سازى

محمــد صالــح تركمــان 
مســئول سياســى بسيج 
دانشــجويى دانشگاه تبريز 
نيز در گفت و گو با خبرنگار 

ما اظهار كرد: مطالبات ما حول سه محور 
ســؤال برانگيز درباره خصوصى ســازى 
كارخانه ماشين ســازى تبريز است. اول، 
اصل ورود ســازمان خصوصى ســازى به 
صنعت ماشين ســازى محل سؤال است 
كه صنعتى اســتراتژيك براى كشور بوده 
و پشتيبان صنايع دفاعى، پتروشيمى و... 
اســت. بحث دوم بى توجهى به گذر زمان 
است كه به خاطر آن بحث تجديد نيروى 
كار، تزريق منابــع مالى، تعويض و به روز 
رسانى ماشين آلات خط توليد كه در حال 
فرسوده شدن هستند، عملاً ممنوع شده 
است و اين خيانت در حق اين صنعت است 

و آقايان بايد پاسخگوى آن باشند. 

 چشم سودجويان دنبال زمين هاى 
مرغوب ماشين سازى

تركمان افزود: بحث ســوم رعايت اهليت 
و نظارت بر روند بعد از خصوصى ســازى 
بود كه درباره ماشين سازى اثرى از آن ها 
نمى بينيم. كارخانه به شخصى داده مى شود 
كه خودش مى گويد 6 كلاس سواد دارد و 
اصلاً رزومه صنعتى در خور ماشين سازى 
تبريز در كارنامه اش نيســت، ســؤال اين 
است كه چطور آقايان اصل اهليت را براى 
اين فرد تأييد كردنــد و از نظارت بر روند 
خصوصى ســازى هم غافل شدند تا عملاً 
بر توليد اين كارخانــه اثر منفى بگذارد و 
در حالى كه قرار بود اين كارخانه در سال 
97 توليد 1300 دستگاه را داشته باشد با 
گذشــت 9 ماه توليدش به حدود 300 تا 

400 دستگاه كاهش پيدا كند.
وى تأكيــد كرد: بحث ديگر ســر قيمت 
گذارى كارخانه اســت. آقاى اســماعيلى 
نماينده مردم در مجلس اعلام كردند كه 
صرفاً زمين هاى اين كارخانه بيش از 5000 
ميليارد تومان ارزش دارد، ولى اين كارخانه 
700 ميليارد فروخته شده است. از طرفى 
اســنادى موجود اســت كه همين 700 
ميليارد تومان هم مربوط به قيمت گذارى 

سال 94 است و افزايش تورم و قيمت ارزها 
كه به واســطه آن دستگاه هاى كارخانه و 
زمين هايش افزايش قيمت پيدا مى كنند، 
ناديده گرفته شده است. اين ها مطالباتى 
است كه در بحث خصوصى سازى ماشين 
سازى مطرح است و پاسخى داده نمى شود 
و گاهى آنچه گفته مى شــود صرفاً فرار از 

واقعيت و فرافكنى است.

 بى توجهى به پيشنهادات 
وى تأكيد مى كند: اگر براى واگذارى، قيمت 
كلان اين كارخانه را بهانه مى كنند كه راه 
حل هايى ارائه شده است. پيشنهاد شد كه 
ماشين ســازى از ذيل سازمان خصوصى 
ســازى درآمده و ذيل ســازمان گسترش 
قــرار بگيرد، بعد به اين كارخانه 4 ســال 
مهلت تنفس داده شــود تا ماشين سازى 
به چابك ســازى خود مشــغول شود اعم 
از اينكه حجم زيادى از زمين هاى اضافى 
كارخانــه در قرا ملك و بويژه زمين هاى ال 
گلى تبريز دندان طمعى براى افراد سودجو 
شده تا ماشين سازى را صرفاً به خاطر اين 
زمين هاى مرغوب و كاملاً مسكونى بخرند 
از كارخانه منفك شود، همچنين اگر قرار 
است صنعت ديگرى از كارخانه جدا شود 
هم در اين مدت اتفــاق بيفتد، اين ها راه 
حل هايى بود كــه آقايان به آن ها توجهى 

نداشتند. 

 چوب حراج به قصد كسب درآمد 
صــادق شــهبازى فعــال 
اســبق  اجتماعــى و دبير 
جنبش عدالتخواه نيز گفت: 
صرفــاً براى اينكــه درآمد 

دولت زياد شود، به يك سرى از شركت ها 
چوب حراج زده مى شود! 

شهبازى افزود: به قصد كسب درآمد براى 
دولت شركت ها را واگذار مى كنند، در حالى 
كه اصل بايد اين باشد كه در كارخانه هايى 
كه به افــراد واگذار شــود، كارايى ايجاد 
شــود، نه اينكه يك كارخانه ورشكسته يا 
كارخانه اى كه يك عده به شكل مصنوعى 
ورشكسته نشان مى دهند، را به ثمن بخس 
بفروشــند و كار به جايى برسد كه امروز 
كارگــر و كارمند فعــال در اين بنگاه هاى 
اقتصادى همه به آدم هاى معترض تبديل 

شــوند. اين فعال اجتماعى تأكيد كرد: با 
خصوصى سازى مخالف نيستيم، برخى از 
خصوصى ها نيز كه انجام گرفته سرنوشت 
خوبى داشته، كما اينكه امروز مردم به مپنا 
كه خصوصى سازى شده اعتماد مى كنند. 
ســهام چند ده ميلياردى آن را مى خرند، 
مشكل ما با اين قسمت كار است كه گفته 
شده است به هر قيمت با واگذارى، درآمدى 

براى دولت پيدا كنيم. 
وى تصريــح كرد: حرف رئيس جمهور كه 
«شستا و يك سرى از مجموعه هاى ديگر 
بايد به هر قيمتى خصوصى ســازى شود» 
بسيار خطرناك و نگران كننده بود، آيا قرار 
است خصوصى ســازى ها، كسرى بودجه 
شما را جبران كند؟ اين نگاه همه آن اتفاق 
هايى كه در شركت هاى خصوصى سازى 
شــده رانتى در اين دوره اتفاق افتاده است 
را روشن و به بقيه موارد هم تسرى مى دهد.

ترمز خصوصى سازى رانتى را بكشيد
وى خاطر نشــان كرد: چند مطالبه داريم. 
اول اينكه بايــد يك تجديد نظر در فرايند 
تداوم اين خصوصى سازى ها انجام شود و 
ترمز اين خصوصى سازى رانتى بايد هر چه 
زودتركشيده شود و ادامه اين فرايند بايد در 
چارچوب نظارت و با شفافيت صورت بگيرد.
وى ادامه داد: دوم اينكه بايد مشخص شود به 
چه كسانى واگذار مى كنيد؟ با چه شرايطى 
اين واگــذارى را انجام مى دهيد؟ و آن طرف 
كارايــى دارد يا خير، اگــر صلاحيت ندارد 
كارخانه را از وى پس بگيريد، اين همه شركت 
كه امروز به گل نشسته با رانت و بدون اينكه 
هزينه واقعى آن پرداخت شده باشد، واگذار 
شده و بايد پس گرفته شوند. چرا تضمين ها 
را به سرمايه گذار داخلى نمى دهيد تا انگيزه 

داشته باشند در كشور بمانند؟ 
به گفته وى، اصل حرف ما اين اســت كه 
«نظارت» ترمز كارهــاى خلاف را خواهد 
كشــيد، برخى از آقايان بايــد در دادگاه 
حاضر شوند و پاســخگوى عملكردشان 
باشند، پاسخگوى ايجاد اخلال اقتصادى 
در كشــور باشــند، در حوزه هــاى ديگر 
مى بينيم كه آقايان به جاى پاســخگويى 
استعفا مى دهند، شما بايد در دادگاه حاضر 
شويد و پاسخگوى مشكلات به وجود آورده 

باشيد.

خصوصى سازى هاى غيرشفاف و بدون مشاركت كارگران را متوقف كنيد 

تجمع مردمى مقابل سازمان خصوصى سازى حريم سلاطين چگونه شكسته شد؟
ساماندهى تراكنش هاى بانكى 

تنها راه پيشگيرى از 
تولد سلطان هاى رانتى 

سوداگرانى مانند سلطان سكه با سوءاستفاده از 
فضاى غير شفاف پولى و با شگردهاى مختلفى 
مانند افتتاح حســاب هاى متعدد و استفاده از 
حســاب افراد عادى، بازار را متلاطم كرده و به 
اعمال مجرمانه مى پردازند؛ در اين راستا تنها راه 
پيشگيرى از اين كار، ساماندهى تراكنش هاى 
بانكى اســت. در اوج التهابات بازار ارز و سكه 
ســال 97، قوه قضائيه از دســتگيرى سلطان 
سكه خبر داد. وحيد مظلومين ملقب به سلطان 
سكه پيش  از اين نيز در التهابات ارزى دهه70 
و سال هاى 91 نقش بسزايى داشته است. وى با 
شبكه خود، از طريق معاملات كلان و غيرقانونى 

و تقاضاى انبوه، بازار را متلاطم مى ساخت.
وحيد مظلوميــن 170 هزار تراكنش مالى در 
قالب 219 حســاب به ارزش 14 هزار ميليارد 
تومان انجام داده اســت. وى اين تراكنش ها را 
در حساب هاى متعددى و به نام افراد مختلف 
انجام داده اســت به طورى كه بررسى حساب 
بانكى همدستان سلطان سكه نشان مى دهد 
محمداسماعيل قاسمى 19 حساب، محمدرضا 
مظلومين 9 حساب، اقدس مهرافزا 8 حساب و 

حسين مظلومين 18 حساب داشته اند. 
نكته قابل توجه اين اســت كه اقدس مهرافزا 
پيرزنى 70 ســاله اســت، نوه اين زن اقدام به 
خريــد و فروش ارز با حســاب اقدس مهرافزا 
مى كرد. همچنين اقدس مهرافزا حساب هاى 
خود را در اختيار محمد اسماعيل قاسمى نيز 
قرار داده است كه به يك باره از مرداد ماه سال 
96، 3 هزار و 500 ميليارد ريال در حساب هاى 
اين فرد گردش پول صورت گرفته است. شاگرد 
مغازه محمداسماعيل قاسمى نيز 44 حساب 
در اختيار داشته اســت. علاوه بر اين، محمد 
اسماعيل قاســمى با شماره حساب خانم هاى 
خانه دار و افراد مرزنشين نيز گردش مالى داشته 

است.
در شــيوه معاملات و تراكنش هاى ســلطان 
ســكه نكات مهمى وجود دارد كه در صورت 
توجه به آن ها، از تكرار ســلطان هاى ســكه  
جديد جلوگيرى خواهد شــد. سلطان سكه و 
همدستانش براى اينكه بتوانند به اندازه دلخواه 
تراكنش انجام داده و شناســايى نشوند؛ اولاً 
حساب هاى متعددى براى خود افتتاح كرده اند 
تا حجم تراكنش ها براى هر حســاب كاهش 
يابد، ثانياً از حســاب هاى افــراد عادى مانند 
خانم هاى خانه دار، شاگرد مغازه، اقوام و بستگان 
كه نهادهاى قانونى كمتر به آن ها مشــكوك 

مى شوند استفاده  كرده اند. 
موارد اشاره شده نشان مى دهد چطور سوداگرانى 
همچون سلطان ســكه از خلأهاى موجود در 
زمينه  پولى و بانكى سوءاستفاده مى كنند. اين 
در حالى است كه تجربيات كشورهاى مختلف 
نشان مى دهد، اين كشــورها به دقت ورودى و 
خروجى حساب ها را بررسى كرده و اگر حجم 
تراكنش ها از يك حد مشخصى فراتر رود بايد 

علت و نوع معامله مشخص شود.
در مورد ســوء استفاده از حســاب هاى افراد 
عادى نيز بايد گفت كشورهاى دنيا به تاريخچه 
تراكنش، درآمد فرد و شغل وى توجه دارند و در 
صورتى كه از يك حد مشخص و مقدار نرمال 
فراتر رود حساب فرد بررسى مى شود و چنين 
حسابى به عنوان حســاب مشكوك شناخته 
مى شود. بنابراين تنها راهى كه مى تواند از متولد 
شدن سلطان هاى سكه  جديد جلوگيرى كند، 
ساماندهى تراكنش هاى بانكى است. امرى كه 
ساليان سال است مورد غفلت قرار گرفته بود. 
اگر بانك مركــزى به تراكنش هاى افراد توجه 
مى كرد و از تجربيات كشورهاى دنيا در زمينه 
مبارزه با ســوداگران اســتفاده مى شد، امروز 

پديده اى مانند سلطان سكه نداشتيم. 
البته لازم به ذكر اســت اخيــراً بانك مركزى، 
اقداماتى را در زمينه ساماندهى تراكنش هاى 
كارتى از طريق پوز و چك هاى تضمينى انجام 
داده است كه نتايج خيلى خوبى داشته و منجر 
به كاهش نرخ ارز شــده است، اما براى محدود 
كردن سوداگران و ســر و سامان دادن به بازار 
پول، لازم است بانك مركزى اقدامات تكميلى 
مانند اعمال ســقف تراكنش براى افراد عادى 
مبتنى بر تاريخچه تراكنش، درآمد فرد و شغل 
وى و اعمال معافيت سقف تراكنش براى فعالان 

اقتصادى به شرط نظارت، انجام دهد.
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يادداشت

حمزه پاليك

تعارض لايحه 1398 با قانون برنامه ششم توسعه
يادداشت

 اقتصاد/ سيد سجاد پادام  
توسعه  ششم  برنامه   (7) ماده 
بودجه هاي  انطباق  منظور  به 
ششم  برنامه  قانون  با  سنواتي 
فرايند  اصلاح  و  مالي  انضباط  ايجاد  از جهت 
تصويب  و  تدوين  بودجه ريزي  و  برنامه ريزي 
شد. حال كه چند روزي از تحويل لايحه بودجه 
1398 به مجلس  مي گذرد در اين يادداشت به 
بررسي تعارضات لايحه با ماده (7) قانون برنامه 

خواهيم پرداخت.  
اين  ملي:  توسعه  صندوق  سهم  كاهش 
صندوق از ابتداي قانون برنامه پنجم توسعه به 
نفتي  از درآمدهاي  مولد  آفريني  ثروت  منظور 
و رفع تدريجي وابستگي بودجه به درآمدهاي 
نفتي ايجاد شد و در ماده (7) قانون برنامه ششم 

ماهيت اين صندوق تمديد شد. در جزء «1» بند 
«ب» ماده (7) قانون برنامه ششم توسعه به سهم 
صندوق توسعه ملي اشاره شده است و ذكر شده 
كه از سال اول اجراي برنامه سهم صندوق توسعه 
ملي 30 درصد خواهد بود و هر سال 2درصد به 
اين 30 درصد اضافه مي شود تا وابستگي بودجه 
به نفت به تدريج كاهش يابد. بنابراين در لايحه 
بودجه سال 1398 كه سال سوم برنامه ششم 
محسوب مي شود، سهم صندوق توسعه ملي بايد 
34 درصد از درآمدهاي نفتي پيش بيني مي شد، 
اما دولت به دليل شرايط تحريم نفتي 14 درصد 
از سهم صندوق توسعه ملي را كسر كرده و اين 
بر  اتفاقاً  و  به 20 درصد رسانده است  را  سهم 

همين 20 درصد هم در تبصره هاي «4»، «18»، 
«19» و «21» لايحه، تكاليفي تحميل كرده است 
كه هم خلاف اساسنامه صندوق است و هم با بند 
«10» كليات برنامه ششم توسعه در تعارض است. 
مغايرت با سهم مجاز درآمدهاي نفتي:  در 
ماده (7) قانون برنامه ششــم به منظور كنترل 
وابستگي بودجه به نفت، جدولي تدوين شده كه 
بر اساس آن براي سال هاي برنامه ششم، سقف 
استفاده از درآمدهاي نفتي پيش بيني شده است. 
بر اساس اين جدول درآمدهاي نفتي در بودجه 
1398 نبايــد بيش از 115 هزار ميليارد تومان 
باشد، اما به دليل پيش بيني شرايط خاص در 
جزء «2» بند «ب» همين ماده عنوان شــده كه 

رديف هاي اين جدول تا سقف 15 درصد براي 
هر سال مي تواند افزايش يابد. يعني با لحاظ 15 
درصد مازاد، براي سال 1398 درآمدهاي نفتي 
مي تواند تا 132 هزار ميليــارد تومان افزايش 
يابد، اين در حالي اســت كه منابع عمومي در 
لايحه 1398 معادل 142,5 هزار ميليارد تومان 
پيش بيني شده است، يعني 10,5 هزار ميليارد 
تومان بيش از آنچه قانون برنامه ششــم اجازه 
داده است كه در اين موضوع هم لايحه 1398 
با ماده(7) قانون برنامه ششم توسعه در تعارض 
اســت. بنابراين مي توان گفت كه لايحه بودجه 
1398 با ماده (7) قانون برنامه ششــم توسعه در 
تعارض كامل قــرار دارد. در نتيجه براي تصويب 

دو مورد ذكر شــده در لايحه، احتياج به دوسوم 
رأي نماينــدگان وجود دارد كه اگــر غير از اين 
اتفاق بيفتد، نمايندگان محترم مجلس بايد جهت 
اصــلاح آن اقدامات لازم را انجام دهند. البته اين 
موضوع مغاير با اين نكته نيست كه دولت نسبت به 
قانون برنامه ششم كم توجهي به خرج داده است. 
البته ممكن است گفته شود كه به دليل شرايط 
تحريم دولت به ايــن نكات توجه نكرده و انتظار 
دارد كه مجلس هم به دليل شــرايط پيش آمده 
او را همراهي كند، اما پاســخ اين است دولتي كه 
پيش از اين در سال 1391 تحريم را تجربه كرده 
است بايد در اين مدت به تدريج براي متنوع سازي 
اقتصاد خود تلاش مي كرد تا همچنان دســت به 
دامان درآمدهاي نفتي نباشــد. اميد است كه در 

آينده از اين تجربيات عبرت بگيريم.

رئيس سازمان 
خصوصى بايد 
از باب تخلفات 
صورت گرفته در 
امر خصوصى سازى 
از جمله واگذارى 
به قيمت كمتر از 
ارزش واقعى و عدم 
اهليت افراد خريدار 
در دستگاه قضايى 
پاسخگو باشد

بــــــــرش

عليه نابرابرى مالياتى با صندوق مكانيزه فروش
لايحه «نحوه اســتفاده، نگهدارى و نظارت بر پايانه فروشــگاهى» يا همان صندوق 
مكانيزه فروش را كه در مجلس عنوان آن به «پايانه هاى فروشگاهى و سامانه مؤديان» 
تغيير يافت، تصويب شد. بنا به اظهارات كارشناسان اقتصادى و خبرگان مالياتى جاى 
خالى تصويب لايحه مذكور در ميان انبوهى از قوانين اقتصادى كشور بشدت حس 
مى شــد. بررسى ها نشان مى دهد كه بيش از سه دهه از استفاده كشورهاى توسعه 
يافته (بويژه در سطح خرده فروشى) از صندوق هاى فروش مى گذرد. در ايران نيز براى 
اولين بار در سال 1382 در قانون نظام صنفى بر لزوم استفاده از صندوق فروش تأكيد 
شد و پس از آن در قوانين ماليات بر ارزش افزوده، برنامه پنجم توسعه و ماليات هاى 
مستقيم اين موضوع تصريح شد، ليكن به دلايل مختلفى نظير عدم تعيين متولى 
مشخص براى اجراى صندوق مكانيزه فروش، بى توجهى به ضمانت هاى اجرايى لازم 
و مشوق هاى مالياتى مناسب براى مؤديان و مردم، عدم تعيين وظايف مؤديان و مردم 
در قبال صندوق فروش، بي توجهي به جزئيات فنى و حقوقى اســتفاده از صندوق 

مذكور در قوانين مربوط و... در سطح كشور عملياتى نشد.
بررسى علل عدم راه اندازى صندوق فروش، سياست گذاران را بر آن داشت تا با ارائه 
لايحه اى جامع موانع موجود را مرتفع سازند. مجلس شوراى اسلامى نيز با توجه 
به واقعيت هاى اقتصادى كشور و آخرين تجربيات موفق جهانى لايحه مذكور را در 
جهت بهبود فضاى كسب و كار، تسهيل امور مالياتى مؤديان (استفاده از خدمات 
دولت الكترونيك در امر ماليات ستانى)، حذف مميز محورى و اعمال سليقه شخصى 
در تعيين ميزان ماليات، كاهش هزينه هاى اجراى صندوق فروش تكميل و تصحيح 
نمود به طورى كه در حال حاضر اجراى كامل طرح صندوق مكانيزه فروش به يكى 

از خواسته هاى اصلى فعالان اقتصادى بخش رسمى مبدل شده است.
به بيان ساده پايانه فروشگاهى ابزارى است كه فعالان اقتصادى بخصوص اصناف 
بايــد از طريق آن كليه فروش هاى خود را ثبــت و ضبط نمايند. اولين كاركرد 

استفاده از صندوق فروش وصول عادلانه ماليات از فعالان اقتصادى است.
در نظام مالياتى كشور به دليل غلبه رويكردهاى سنتى و حاكميت شيوه هاى مميز 
محور در تشــخيص ميزان ماليات، در عمده موارد اظهارات مؤديان در خصوص 
ميزان فروش توسط مميزان مالياتى رد و مميزان با استفاده از شيوه هاى سنتى 
نظير روش على الرأس اقدام به تشخيص ماليات مى كنند كه همين امر منجر به 
بروز اختلافات اساســى ميان سازمان امور مالياتى و مؤديان شده است. استفاده 
از صندوق فروش و ثبت كليه معامــلات در آن مى تواند به ميزان قابل توجهى 

اختلافات مذكور را كاهش داده و ابزار مؤثرى براي اخذ عادلانه ماليات باشد.
همچنين به دليل عدم استفاده از ابزارها و تكنولوژى هاى جديد، امكان شناسايى 
فعالان بخش غير رسمى و مبارزه مؤثر با فرار مالياتى آن ها مهيا نمى باشد؛ لذا افزايش 
ساليانه درآمدهاى مالياتى دولت عموماً با فشار مضاعف بر مؤديان خوش حساب و 
فعالان اقتصادى بخش رسمى فراهم مى شود. صندوق فروش ابزار قدرتمندي است 
كه براي شناسايى بخش غير رسمى در اختيار سازمان امور مالياتى قرار دارد. لازم 
به ذكر است كه هر چند برخى از فعالان اقتصادى صندوق فروش را صرفاً ابزارى در 
دست دستگاه ماليات ستان براى وصول ماليات مى دانند، اما كاركردهاى آن منحصر 
به موضوع ماليات نيســت. شــايد مهم ترين كاركرد صندوق فروش، شفاف سازى 
مبادلات اقتصادى باشــد كه با ثبت كليه معاملات در آن مى توان زنجيره عرضه 
كالاو خدمات در كشور را از سطح واردات و توليد تا مصرف و صادرات رصد كرد و 
از همين رهگذر اقدامات جدى در خصوص مبارزه با قاچاق و پولشويى انجام داد. از 
ديگر مزيت هاى صندوق فروش مى توان به سياست گذارى و تنظيم گرى بهتر بازار 
كالا و خدمات (مبارزه با احتكار و گران فروشى) و كمك به فعالان اقتصادى براى 

بهبود روش هاى مديريتى كسب و كار خود اشاره كرد.

1.بركنارى ومحاكمه مسئولان سازمان خصوصى سازى
2.شــفاف سازى قرارداد واگذارى ها و الغاى واگذارى بنگاه هايى 
كــه در فرايندهــاى رانتى، غيرقانونــى و غير شــفاف واگذار

 شده اند.
3.حداقل همين سياست هاى كلى اصل44 كه تاكيد جدى بر 
«مشــاركت تعاونى ها» دارد اجرا شــود و از تفسير دلبخواهانه و 

اجراى يكطرفه آن جلوگيرى شود.
4.مجلس شوراى اسلامى به عنوان ناظر دولت به تحقيق و تفحص 

درنحوه واگذارى و سرنوشت بنگاه هاى واگذار شده بپردازد.

5-مجلس زمينه فعاليت آزادانه و مطالبه گرى صنفى سنديكا ها 
به عنوان بازوهاى نظارت مردمى را فراهم آورد.

6-ق.ق بــه جاى برخورد با معلول واگذارى هاى فاســد يعنى 
كارگران گرسنه، به مقابله با مسئولان متخلف دولتى و خريداران 

رانتى و نا اهل بپردازد.
7-هيئت نظارت بر سياست هاى كلى نظام در مجمع به بررسى 
نحوه اجراى سياســت هاى اصل 44 پرداخته و به رفع نواقص و 
ايرادات آن اقدام كند و زمينه مشــاركت كارگران در مالكيت و 

مديريت بنگاه هاى واگذار شده را فراهم كند.

 
محورهاى مطالبات تجمع دانشجويان، كارگران، فعالان اجتماعى ونمايندگان مجلس

مقابل سازمان خصوصى سازى

يادداشت
annotation@qudsonline.ir
عبد الرضا ارسطو

 پژوهشگر اقتصادى 



 جامعه/ محمود       مصد      ق  اگر تا قبل از 
ســال 95 سهم جامعه خيّران در نوسازى 
مدارس 20 تا 34 درصد بوده حالا ســهم 
آنان به 50 درصد رسيده است. اين يعنى 
دولت در اين دو ســال 16 درصد كمتر از 

خيّران مدرسه ساخته است. 
پرسش اينجاســت كه بزرگ شدن سهم 
خيّــران در اين مدت براى چيســت؟ و 
ســرانجام اين كه دولت و وزارت آموزش و 
پرورش براى توسعه مدارس تا چه زمانى 

مى خواهند دست به دامن خيّران شوند؟

 مشاركت خيران روز افزون است
محمد رضا حافظى؛ رئيس انجمن خيرين 
مدرســه ساز كشــور عمده دليل افزايش 
مشاركت مردم را كم شدن رديف اعتبارى 
وزارت آموزش و پرورش در حوزه نوسازى 
مدارس مى داند و به قدس مى گويد: سال 
گذشته چون رديف اعتبارى دولت خيلى 
كــم بود مــردم تا 50 درصــد در احداث 
مدارس مشــاركت كردند كه اين موضوع 
نشان مى دهد مشاركت خيران روز افزون 
است. وى مى افزايد: ايجاد فضاهاى آموزشى 
مناسب براى دانش آموزان سراسر كشور از 
وظايف ذاتى دولت اســت اما تحريم ها و 
وضعيت اقتصادى نامناسب، تا حدى انجام 
اين مهم را توســط دولت مشــكل كرده 
است و اگر خيران مشــاركت نمى كردند 
آنوقت معضل بزرگى براى تحصيل دانش 
آموزان داشتيم. وى با اشاره به اين كه برغم 
مشاركت دولت و خيران در توسعه مدارس 
اما فضاهاى آموزشى كشور با استانداردهاى 
جهانى فاصله زيادى دارد، مى افزايد: يعنى 
بــه ازاى هر دانش آموز 3 مترمربع كمبود 
فضا داريم كه بايد با همت دولت و خيران 

اين كمبودها جبران شود.
حافظى در همين زمينه مى گويد: در حال 
حاضر 40 ميليارد تومان اعتبار نياز داريم تا 
به استاندارد مورد نظر در زمينه فضاهاى 
آموزشى دســت پيدا كنيم كه در شرايط 
فعلى تأمين اين رقم بــراى دولت فراهم 
نيســت اما خيران با عشق و علاقه حضور 

پيدا مى كنند تا اين رقم محقق شود.
وى با اشاره به اين كه امسال خيران هزار 
و 200 ميليارد تومان براى مدرسه سازى 
تعهد كرده اند و دولت هم معادل همين رقم 
و حتى بيشــتر از آن براى نوسازى اعتبار 
در نظر گرفته است، مى افزايد: برغم اوضاع   
نامناســب اقتصادى امــا وزارت آموزش و 
پرورش در ســال جارى بودجه مناســبى 
براى نوســازى از دولت كسب كرده است 
كه اميدواريم بتوانيم مدارس فرســوده را 

نوسازى كنيم.

بودجه وزارت كفاف حقـــوق   
پرسنلش را نمى كند

ميرحمايت ميرزاده؛ سخنگوى كميسيون 
آموزش و تحقيقات مجلس شوراى اسلامى 
هم ريشه اصلى موضوع را اقتصادى ارزيابى 
مى كند و به قدس مى گويد: در حال حاضر 
كل بودجه آموزش و پرورش كفاف حقوق 
پرســنلش را نمى كند بنابــر اين طبيعى 
است كه اين وزارتخانه ابتدا به فكر حقوق 
كاركنانش باشد بعد اگر چيزى ته آن باقى 
ماند به فكر توسعه فضاهاى آموزشى باشد 
كه با توجه به شــرايط موجود مشكلات 
مربوط به كمبود مدرســه به اين زودى ها 

حل و فصل نمى شود.
وى در خصــوص ميزان بودجه نوســازى 
مدارس در لايحه بودجه ســال آينده هم 
مى گويــد: حرفى در اين زمينه نزنيم بهتر 
اســت. در واقع همان روزى كه بودجه در 
مجلس تصويب مى شــود كاملاً مشخص 
اســت كه حتى حقوق معلمان كســرى 
خواهد داشت. بنابراين هر كسى مسئوليت 
وزارت آموزش و پرورش را عهده دار باشد در 
وهله نخست بايد حقوق پرسنل را تأمين و 
پرداخت كند و بعد به فكر مسائل عمرانى 
باشد. به همين دليل است كه بارها و بارها 
بــراى پرداخت حقوق معلمــان از بودجه 
عمرانى كم شده اســت. تا زمانى كه همه 
مسئولان نظام نپذيرند كه اولويت در كشور 
پيش از هر چيزى تعليم و تربيت است اين 

حكايت همچنان ادامه خواهد داشت. 

 مشاركت بدنه اجتماعى لازم است
مهر اله رخشــانى مهر؛ رئيس ســازمان 
نوسازى، توسعه و تجهيز مدارس كشور هم 
در گفت و گو با قدس از تلاش همه جانبه 
ســازمان متبوعش براى توسعه فضاهاى 
آموزشــى ســخن مى گويد و در پاسخ به 
اين پرســش كه وزارت آموزش و پرورش 

براى نوسازى و توسعه فضاهاى آموزشى تا 
كى مى خواهد دست به دامن خيران شود؟ 
مى گويد: بحث دست به دامن خيران شدن 
نيست. بحث اين اســت كه براى توسعه 
فضاهــاى آموزش حتماً مشــاركت بدنه 
اجتماعى لازم اســت چون حجم نيازهاى 
آموزش و پرورش آنقدر بالاســت كه واقعاً 
دولت به تنهايى نمى تواند پاسخگوى حجم 
بالاى نيازهــاى عمرانى آموزش و پرورش 
باشد. حدود 40 ميليون متر مربع كمبود 
فضاى آموزشى چيزى نيست كه بتوان با 
اعتبارات مصوب ســالانه سازمان نوسازى 
مــدارس آن را تأمين كرد. دولت هرچه به 
اين حوزه توجه داشته باشد باز هم نيازمند 
مشــاركت مردم براى توســعه فضاهاى 

آموزشى و تجهيز مدارس هستيم.
وى از فرســوده بودن 30 درصد مدارس 

بازسازى  ضرورت  و  كشور 
و مقاوم ســازى آن ها خبر 
مى دهــد و مى گويــد: در 
قانون برنامه ششم توسعه 
بــراى بازســازى مدارس 
فرسوده كشــور 3 ميليارد 
دلار اعتبار پيش بينى شده 
اســت و قرار بود از محل 
صندوق ذخيــره ارزى در 

اختيار سازمان نوسازى مدارس قرار بگيرد 
كه تا اين لحظه اين اتفاق نيفتاده است اما 
اگر ايــن اعتبار تخصيص پيدا كند بخش 
عمده اى از مدارس فرســوده نوســازى و 

تبديل به مدارس ايمن مى شوند. 
وى ادامه مى دهد: در سال 97 در مجموع 
بيش از هزار و 900 ميليون تومان اعتبار 
به سازمان نوسازى تخصيص پيدا كرد كه 
نســبت به سال قبل 2/5 برابر و به نسبت 
ســال 95 بيش از 3/5 برابر رشــد داشته 
اســت. وى مى گويد: نكته جالب توجه در 
بودجه لايحه 98سازمان نوسازى مدارس 
كشور اين است كه با نگاه ويژه به پروژه هاى 
مشــاركتى و خيّران اين رديف اعتبارى با 
رشــد ســه برابرى به هزار ميليارد تومان 

رسيده است. 
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خط قرمز

 با تلاش پليس مبارزه با مواد مخدر بينالود

انبار «وافور» لو رفت

      خــط قرمز/ عقيل رحمانى   دو خرده فروش مواد مخدر 
كه در حجم گســترده اى هم مواد مخدر مى فروختند و هم 
خدمات پس از فروش به معتادان مى دادند! درپى يك عمليات 
پليســى دستگير و مقاديرى مواد مخدر به همراه تعداد زيادى 
ادوات استعمال مواد مخدر كشف و ضبط گرديد. چند روز پيش 
اطلاعاتى به دست ماموران پليس مبارزه با مواد مخدر شهرستان 
بينالود رسيد كه از فعاليت گسترده خرده فروشان مواد مخدر در 

حوالى شهرستان شانديز حكايت داشت.

 كنترل پوششى انبار «وافور»
در مرحله نخســت ماموران براى بررسى گزارش رسيده دست 

به كار شدند و پس از حضور در محل، چندين روز منطقه را به 
صورت نامحسوس و پوششى زير نظر گرفتند.

بررســى هاى ميدانى و جمع آورى مستندات نشان مى داد كه 
عامــل اصلى اين اقدام مجرمانه دو نفر هســتند كه به صورت 
گســترده اى در منطقــه اقدام به فروش مواد مخدر ســنتى 
مى كنند. همچنين گوشه اى ديگر از تحقيقات به اين موضوع 
اشاره داشت كه عاملان فروش مواد مخدر خدمات ديگرى هم 
به معتادان مى دهند و آن هم فروش ادوات استعمال مواد مخدر 
بود. بر همين اســاس موضوع به سرپرست فرماندهى انتظامى 
شهرســتان بينالود منعكس و در پى آن ســرهنگ على اكبر 
حسين پور دستورات مورد نياز را صادر كرد و همزمان با كسب 

دستور قضايى عمليات پاكسازى محل توسط ماموران مبارزه با 
موادمخدر شهرستان كليد خورد.

ماموران در اين عمليات كه همزمان شــده بود با طرح ارتقاى 
امنيــت اجتماعى در منطقــه، محل حضور مواد فروشــان را 

محاصره و با رعايت موازين قانونى وارد آنجا شدند.

 كشف 170 عدد «وافور»
گزارش قدس حاكى اســت: پس از ورود ماموران به محل كه 
يــك مغازه بود، آنجا به دقت مــورد تفتيش قرار گرفت كه به 
اين واسطه حدود 20 عدد «وافور»، مقاديرى مواد مخدر سنتى 
و ديگر ادوات اســتعمال مواد مخدر كشف گرديد. ماموران كه 
از قبــل محل فعاليــت دو مجرم را زير نظر داشــتند و حجم 
فعاليت هاى متهمان را ديــده بودند، پس از هماهنگى با مقام 
قضايى در دادسراى شهيد مدنى شهرستان، منازل متهمان را 
در مشهد مورد شناسايى و بازرسى قرار دادند. در پى اين اقدام 
پرده از عمق فعاليت هاى مجرمانه متهمان برداشته شد چرا كه 
پس از بازرســى هاى صورت گرفته حدود 150 عدد «وافور» 
ديگر هم كشــف شد. در كنار كشف موارد مذكور برخى ادوات 
مجرمانه ديگر هم از محل كشف شد. در ادامه گردانندگان انبار 
وافور به همراه ادوات جرم مكشوفه، پس از انجام مراحل مورد 
نياز انتظامى به مرجع قضايى منتقل شدند. همچنين با توجه 
به مستندات پرونده، تحقيقات براى شناسايى ديگر افراد مرتبط 
با مجرمان همچنان در دستور كار ماموران مبارز ه با مواد مخدر 

شهرستان بينالود قرار دارد.

خبر

فرماندهى واحد بهترين راه حل در زمان مديريت بحران اســت ايســنا: اسماعيل نجار ؛ معاون وزير كشور و رئيس سازمان مديريت بحران كشور، داشتن فرماندهى واحد را بهترين راه 
حل در زمان مديريت بحران دانست و گفت:اگر فرماندهى واحد اعمال نشود تمامى زحمات دستگاه هاى اجرايى زير سوال مى رود. نجار، برنامه ريزى، مشخص بودن مسئوليت ها و تجهيزات كامل را 

از اركان مديريت بحران ذكر و اظهار كرد:در كنار تمامى عوامل فوق بايد از حضور و مشاركت مردم هم به بهترين شكل كمك بگيريم.

40 ميليارد تومان 
اعتبار نياز داريم 

تا به استاندارد 
مورد نظر در زمينه 
فضاهاى آموزشى 

دست پيدا كنيم

بــــــــرش

مردم بيش از دولت مدرسه مى سازند

يك مسئول صندوق چشم آموزش و پرورش، همچنان دوخته به دستان خيّران
بازنشستگى كشورى خبر داد
ثبت نام سفرهاى نوروزى 
بازنشستگان از اول اسفند

ايســنا: مديركل فرهنگــى و اجتماعى 
صندوق بازنشستگى كشــورى با اشاره به 
اســتفاده بيش از 100هزار بازنشســته از 
سفرهاى نوروزى تا 9 ماه نخست سال جارى 
اظهار كرد: براى سفرهاى نوروزى تقريباً يك 
ماه زودتر، اطلاعات سفرها براى ثبت نام در 

سايت صندوق قرار مى گيرد.
 زهرا زاده غلام افزود: البته براى ســفرهاى 
نــوروزى تقريباً يك ماه زودتــر، اطلاعات 
ســفرها براى ثبت نام در ســايت صندوق 
قرار مى گيرد. در ايام نوروز بيشــتر سفرها 
به مشــهد مقدس و پس از آن به كيش و 
قشم خواهد بود و ممكن است امسال چابهار 
هم به آن اضافه شــود. زاده غلام ادامه داد:  
هر بازنشسته در طول دوران بازنشستگى اش 
سه سهميه ســفر  و يك سهميه براى آب 
درمانى محلات دارد كه مى تواند اين ســه 
سفر را در سه سال متوالى هم انجام دهد، اما 
در يك سال نمى توان دو مرتبه به سفر رفت. 
كمك هزينه سفر براى هر فرد بازنشسته به 
همراه يك نفر از اقوام درجه يك 740 هزار 
تومان است و ميزان افزايش آن در سال آتى 

بستگى به بودجه صندوق دارد.

مديرعامل اين بنياد خبر داد
ايجاد 228 هزار فرصت شغلى 

در كشور توسط بنياد بركت

فارس: مديرعامل بنياد بركت گفت: بنياد 
بركــت تاكنون 228 هــزار و 500 فرصت 
شغلى ايجاد كرده  و 2500 روستا را به  طور 
كامل تحت پوشــش قرار داده  است. سعيد 
جعفرى، اظهار داشــت: بنياد تــا به امروز 
91 هزار ميليارد ريال در 35 هزار و پانصد 
پروژه سرمايه گذارى كرده كه از اين تعداد، 
14 هزار پروژه به پايان رســيده و 21 هزار 
پروژه  ديگر در دست اقدام است. وى يادآور 
شد: شايد بنياد بركت بيش تر به عنوان يك 
نهاد مدرسه ساز در جامع ه شناخته  شود اما 
در واقع اينگونه نيست و بنياد در حوزه هاى 
مختلفى همچون اشتغال زايى، توانمندسازى 
اقتصادى، ساخت مساجد و مراكز فرهنگى 
و خانه هاى عالم، احداث مراكز بهداشــت 
و درمان، ســاخت و تكميل بيمارســتان و 
مراكز درمان ســرطان، انجام امور عمرانى 
و زيربنايى، ارايه  خدمات بيمه اى، حمايت 
مالى و معنوى از ايتام، درمان بيمارى هاى 
صعب العلاج و ... حضور و فعاليت مؤثر دارد.

رئيس مركز امور بين الملل 
و مدارس خارج از كشور:

بحران ارزى مدارس ايرانى 
خارج كشور

ايسنا: رئيس مركز امور بين الملل و مدارس 
خــارج از كشــور گفت: انعــكاس تجربيات 
موفق آموزش وپــرورش در محيط بين الملل 
تصوير مثبت كشور را ارتقا مى دهد. غلامرضا 
كريمى از تحصيل بيش از 13هزار دانش آموز 
در 110واحد آموزشــى و در 56كشور جهان 
خبر داد و اذعان كرد: مدارس خارج از كشور 
با بحران ارزى مواجه شــده اند به طورى كه با 
افزايش بهاى ارز در ســال جارى تنها امكان 
تأمين نيمى از هزينه هــاى مدارس خارج از 
كشور وجود دارد. رئيس مركز امور بين الملل و 
مدارس خارج از كشور تصريح كرد: 475هزار 
دانش آموز اتباع خارجى داريم كه 444هزار نفر 
از آن ها تابعه افغانستان  و بقيه از كشورهاى 
عراق، سوريه، تاجيكستان، پاكستان، تركيه، 

عمان و برخى از كشورهاى اروپايى هستند.

شرط لازم براى اجراى پزشك خانواده 
3 برابر اعتبار فعلى بودجه نياز داريم

ايســنا: دكتر عليرضا رئيسى معاون 
وزير بهداشــت گفت: براى اجراى 12 
گام پيش بينى شده پزشك خانواده در 
سال 98 حداقل به 3 برابر بودجه فعلى 
نياز داريم. وى گفت: يكى از برنامه هاى 
اصلى ما اين اســت كه از ســال 98 در 
سراسر كشور همزمان گام هاى اجرايى 

را به جلو ببريم. وى ادامه داد: 12 گام اجرايى براى پزشك خانواده تعريف شده 
اســت كه تاكنون 4 گام اين برنامه برداشته شده است. خود مراقبتى گام پنجم 
برنامه پزشك خانواده است. براى اين اقدام بايد سامانه ها و اپليكيشن هايى طراحى 

و به سامانه يكپارچه بهداشت وصل شود كه در حال انجام اين كار هستيم.
وى تأكيد كرد: موضوعى كه در گام ششم بر آن تأكيد داريم اين است كه تمام 
مراقبت ها و خدمات سطح يك به صورت الكترونيك ثبت شود. معاون بهداشت 
وزير بهداشت تأكيد كرد: اميدواريم تا پايان برنامه ششم با حمايت مجلس و دولت 

برنامه پزشك خانواده و نظام ارجاع به طور كامل در كشور اجرا شود.

عضو شوراى سنجش و پذيرش دانشجو خبر داد
شرايط پذيرش در دانشگاه ها و كنكور 98 تغيير كرد

خانه ملت: عضو شــوراى ســنجش و 
پذيرش دانشجو با اشاره به مصوبه اين 
شــورا از تغيير در شــرايط پذيرش در 

دانشگاه ها و كنكور 98 خبر داد.
سيدجواد ساداتى نژاد درباره تصميم اين 
شــورا براى كنكور 98 گفت: در جلسه 
شورا مصوب شــد كه 85 درصد رشته 

محل هايى كه در كنكور وجود داشــته امسال از فرآيند كنكور حذف شود لذا با 
اين اتفاق، استرس ها و چالش هايى كه در فرآيند كنكور وجود داشت، كاهش پيدا 
مى كند. وى افزود: با توجه به طراحى انجام شده، متقاضيان براى اين رشته هايى 
كه به زودى اعلام مى شــود صرفاً به دانشــگاه مراجعه و درخواست خود را ثبت 
مى كنند. وى ادامه داد: بر اساس سوابقى كه وزارت آموزش و پرورش در اختيار 
دارد و آن ها را در اختيار دانشگاه ها مى گذارد، دانشگاه ها بر اساس سوابق تحصيلى 
دانشجويان را انتخاب به سازمان سنجش اعلام مى كنند و سازمان سنجش هم 

آن را به عنوان قبولى تاييد مى كند و كار پيش مى رود.
ساداتى نژاد افزود: بر اين اساس، 85 درصد رشته محل هاى مورد اشاره ديگر در 
دفترچه كنكور نمى آيد و 15 درصد باقى مانده عمدتاً بر اساس رشته محل است؛ 
مثلاً رشته پزشكى اعم از آنكه در تهران باشد يا زابل. ساداتى نژاد پيش بينى كرد 

حدود 50 درصد از آمار ثبت نام كنندگان در كنكور سراسرى كم شود .

وزير علوم، تحقيقات و فناورى بيان كرد
نگرانى از لايحه بودجه 98

ايسنا: وزيــر علوم، تحقيقات و فناورى 
اظهار كــرد: با توجه به محدوديت هايى 
كه در منابــع وزارت علــوم در لايحه 
بودجه وجود دارد از روند و ميزان رشد 
كمى كه براى اين مجموعه پيش بينى 
شده نگران هستيم و اميدواريم كه اين 
موضوع اصلاح شود. اغلب نگرانى ها نيز 

در حوزه  هزينه هاى جارى دانشگاه هاست؛ در واقع به جز حقوق و مزايا رقم قابل 
توجهى در اين زمينه پيش بينى نشده است. منصور غلامى همچنين درباره  تاثير 
كاهش تعداد دانشجويان جذبى در كاهش بودجه 98 وزارت علوم گفت: تدوين 
لايحه بودجه به صورت بررسى عملكردى انجام شده و يكى از آيتم هاى آن تعداد 
دانشجويان است كه معمولاً در زمان تنظيم لايحه آمار دانشجويان جديد خيلى 
در دسترس نيست. لذا چيزى كه الان در بودجه وجود دارد ، خيلى تحت تاثير 

كاهش تعداد دانشجويان نيست.

يك آسيب شناس اجتماعى مطرح كرد
تبليغات در مورد اعتياد آور نبودن «گل آمريكايى» 

صحيح نيست
مهر: يك آسيب شناس اجتماعى گفت: 
آســيب گل آمريكايى بســيار بالاست 
به طورى كــه در نخســتين مصرف، 
ســلول هاى مغزى تخريب مى شــود 
درصد اين تخريب 20 برابر حشــيش 
است و با دو بار مصرف، وابستگى روانى 
ايجاد مى شود. مجيد ابهرى با بيان اينكه 

شــاهد مصرف «گل» با بذر آمريكايى در ميان نوجوانان و جوانان هستيم و اين 
موضوع موجب شده تا متوسط سن اعتياد كاهش يابد، تصريح كرد: تخريب اين 
نوع مواد مخدر گياهى بسيار بالاست به طورى كه در نخستين بار مصرف، سلول 
هاى مغزى تخريب مى شــود درصد اين تخريب 20 برابر حشيش است و با دو 
بار مصرف، اعتياد و وابستگى روانى ايجاد و مصرف نكردن آن پريشانى، اضطراب 
و استرس ايجاد مى كند. ابهرى با بيان اينكه در حال حاضر تهران مقام نخست 
اين نوع مواد مخدر را كسب كرده است، تصريح كرد: پس از تهران كلانشهرهاى 
ديگر همچون شيراز، اصفهان و رشت رتبه هاى ديگر را به خود اختصاص داده اند. 
شايعه شده مصرف «گل» اعتياد آور نيست و تنها نشاط آور است، ابزار مصرف آن 
يعنى كاغذ آن به سهولت يافت مى شود و دسترسى به آن در حداقل زمان 10 تا 

20 دقيقه و هر گرم آن 10 هزار تومان است.
  

معاون ادارى مالى وزير علوم:
حدود يك هزار دانشگاهى در سال 96 بازنشسته شدند

مهر: معاون ادارى مالــى وزارت علوم 
گفت: حدود يــك هزار نفر در ســال 
گذشــته بازنشسته شــدند و مطالبات 
پــاداش اعضاى هيئت علمــى و ادارى 
در كل كشــور تا پايان سال 96 تسويه 
شده اســت. محمدتقى نظرپور با اشاره 
به پرداخت حق پــاداش پايان خدمت 

استادان بازنشسته گفت: در سال 95 تعدادى بازنشسته داشتيم كه حق پاداش 
پايان خدمت خود را دريافت نكرده بودند كه حدود 60 ميليارد تومان به اين افراد 
پرداخت شد. وى ادامه داد:  در سال 96 نيز حدود يك هزار نفر بازنشسته شدند 
كه 217 و سه دهم ميليارد تومان حق بازنشستگى اين افراد بود كه قسط آخر آن 
در اواخر آبان ماه پرداخت شد. معاون ادارى مالى وزارت علوم درباره تغيير قانون 
بازنشستگى استادان نيز گفت: قانون مذكور تغييرى نداشته و همان قانونى است 

كه هيئت هاى امناى دانشگاه ها در رابطه با استادان با مرتبه هاى مختلف دارند.

معاون تربيت بدنى و سلامت آموزش و پرورش:
عامل 70 درصد حوادث مدارس خطاى انسانى است

ايلنا: حيدر تورانى ؛ معاون تربيت بدنى 
و ســلامت آموزش و پرورش گفت: بر 
اساس آمار حدود 70 درصد حوادث براثر 
خطاى انسانى از جمله فقدان نظارت و 
نقص سيستم ايمنى و... اتفاق مى افتد 
خطاى انســانى قابل  رفع است و با رفع 
آن قسمتى از دومينو را برمى داريم لذا 

حادثه واقع نمى شــود. حيدر تورانى اظهار كرد: با توجه به ضرورت صرفه جويى 
و مشــكلات تهيه كاغذ بايد آمادگى داشته باشيم كه كتاب ها براى سه سال يا 
بيشتر ماندگار باشد و مورد استفاده دانش آموزان قرار گيرد لذا فرهنگ مواظبت 
از كتاب هاى درسى بايد در مدرسه تقويت شود. تورانى تصريح كرد: اغلب نهاد ها 
و دســتگاه ها براى تدوين محتواى كتاب هاى درسى حساسيت دارند، اما براى 
اجراى مطالب و محتواى كتب حساسيتى وجود ندارد و دستگاه هايى كه اصرار 
بــر گنجاندن فلان موضوع را در كتاب ها دارند در ادامه پيگير اجراى موضوع آن 

نيستند.

 دكتر عليرضا رئيسى معاون 

گام پيش بينى شده پزشك خانواده در 
 برابر بودجه فعلى 
نياز داريم. وى گفت: يكى از برنامه هاى 
 در 
سراسر كشور همزمان گام هاى اجرايى 

 گام اجرايى براى پزشك خانواده تعريف شده 

شرايط پذيرش در دانشگاه ها و كنكور  تغيير كرد
عضو شــوراى ســنجش و 
پذيرش دانشجو با اشاره به مصوبه اين 
شــورا از تغيير در شــرايط پذيرش در 

سيدجواد ساداتى نژاد درباره تصميم اين 
 گفت: در جلسه 
 درصد رشته 

محل هايى كه در كنكور وجود داشــته امسال از فرآيند كنكور حذف شود لذا با 

وزيــر علوم، تحقيقات و فناورى 
اظهار كــرد: با توجه به محدوديت هايى 
كه در منابــع وزارت علــوم در لايحه 
بودجه وجود دارد از روند و ميزان رشد 
كمى كه براى اين مجموعه پيش بينى 
شده نگران هستيم و اميدواريم كه اين 
موضوع اصلاح شود. اغلب نگرانى ها نيز 

يك آسيب شناس اجتماعى گفت: 
آســيب گل آمريكايى بســيار بالاست 
به طورى كــه در نخســتين مصرف، 
ســلول هاى مغزى تخريب مى شــود 
 برابر حشــيش 
است و با دو بار مصرف، وابستگى روانى 
ايجاد مى شود. مجيد ابهرى با بيان اينكه 

شــاهد مصرف «گل» با بذر آمريكايى در ميان نوجوانان و جوانان هستيم و اين 

حدود يك هزار دانشگاهى در سال  بازنشسته شدند
معاون ادارى مالــى وزارت علوم 
گفت: حدود يــك هزار نفر در ســال 
گذشــته بازنشسته شــدند و مطالبات 
پــاداش اعضاى هيئت علمــى و ادارى 
 تسويه 
شده اســت. محمدتقى نظرپور با اشاره 
به پرداخت حق پــاداش پايان خدمت 

 درصد حوادث مدارس خطاى انسانى است
حيدر تورانى ؛ معاون تربيت بدنى 
و ســلامت آموزش و پرورش گفت: بر 
 درصد حوادث براثر 
خطاى انسانى از جمله فقدان نظارت و 
نقص سيستم ايمنى و... اتفاق مى افتد 
خطاى انســانى قابل  رفع است و با رفع 
آن قسمتى از دومينو را برمى داريم لذا 

3000737274حادثه واقع نمى شــود. حيدر تورانى اظهار كرد: با توجه به ضرورت صرفه جويى 
سامانه پيامكى

               صفحه جامعه                                   
انتقاد      ها، پيشنهاد      ها و ايد      ه هاى خود       را 
از طريق اين پيامك به گروه اجتماعى 

ارسال فرمائيد      

جام جم: ماموران گمرك 
از اگزوز يك كاميون 454 
كيلوگــرم شــمش مس 

قاچاق كشف كردند.
 ماموران گمرك لطف آباد 
حين كنترل و بازرســى 
از  ورودى  كاميون هــاى 
كشــور تركمنســتان در 

محــل در اصلى اين گمرك، به منبع اگزوز يك دســتگاه 
كاميــون ايرانى كه بارى حمل نمــى كرد در محوطه اين 
گمرك مشكوك شده و بازرسى فيزيكى از كاميون صورت 
گرفت. در پى اقدام صورت گرفته توسط بازرسان گمرك، 
454 كيلو گرم شمش مس كه به طرز ماهرانه اى در قسمت 
منبع اگزوز كاميون جاسازى شده بود كشف و توقيف شد.
گفتنى است كه راننده اين كاميون براى جلوگيرى از كشف 
محموله به پرسنل يگان حفاظت گمرك پيشنهاد رشوه داد 
كه اين اقدام با برخورد قاطع پرســنل گمرك رد شد. در 
ادامه هم پرونده براى سير مراحل قضايى به مراجع ذيصلاح 
ارجاع شد.  گمرك لطف آباد در شمال شرقى استان خراسان 

و در نزديكى مرز كشور تركمنستان قرار دارد.

با تيز بينى ماموران گمرك لطف آباد لو رفت
كشف شمش مس از اگزوز كاميون! 

 راننده پيكان پشت پرده جنايت بود

ايسنا: عامل قتل مادر و دخترى كه اجساد آن  ها به صورت 
مجهول  الهويه در رشــت پيدا شده بود در كمتر از يك هفته 

شناسايى و دستگير شد.
رئيس پليس آگاهى اســتان گيلان با اعلام اين خبر اظهار 
كرد: در پى كشف جسد مادر و دختر 13 ساله اش در رشت، 
پرونده اى براى كشف راز اين جنايت در پليس آگاهى مفتوح 
و در همين زمينه پيگيرى ماجرا به  صورت ويژه در دستور كار 
كارآگاهان اداره مبارزه با جرايم جنايى اين پليس قرار گرفت.

وى افزود: كارآگاهان اداره مبارزه با جرايم جنايى پس از انجام 
تحقيقات پليسى، توانستند در نخستين گام هويت مقتولان 
38 و 13ســاله را شناسايى و تلاش خود را براى دستگيرى 

عامل و يا عاملان جنايت ادامه دادند.

سرهنگ شعبانى با بيان اين كه كارآگاهان با به دست آوردن 
سرنخى مبنى بر اين كه مقتولان پيش از وقوع جنايت با راننده 
يك خــودروى پيكان در ارتباط بوده و در منطقه باهم ديده 
شده بودند، تصريح كرد: كارآگاهان پليس در مسير ردگيرى 
و شناســايى هويت راننده مذكور قرار گرفته و در نهايت او را 
كه تنها ســرنخ اين جنايت بود در رشت دستگير و به پليس 

آگاهى انتقال دادند.
اين مقام انتظامى با اعلام اين كه متهم 56 ساله در ابتدا منكر 
هرگونه ارتباط با مقتولان و يا ارتكاب به قتل آن ها بود، گفت: 
قاتل پس از مواجه شدن با دلايل و مدارك و مستندات پليسى 

قتل مادر و دختر را به گردن گرفت.
وى اشاره اى به اعترافات متهم داشت و در اين زمينه گفت: 
متهم مدت ســه ماه مقتولان را مى شناخت و  شب جنايت 
آن ها را سوار خودروى خود كرده بود كه در بين راه بين آن ها 
مشاجره و درگيرى رخ مى دهد، در ادامه عامل جنايت با وارد 
آوردن ضربات متعدد دمبل سه كيلويى و چاقو بر پيكر مادر و 

دختر، آن ها را به قتل مى رساند.
رئيس پليس آگاهى استان گيلان خاطر  نشان كرد: متهم كه 
در كمتر از يك هفته از وقوع جنايت دستگير شده بود،پس از 
تكميل پرونده به دادسراى عمومى و انقلاب شهرستان رشت 

اعزام و با قرار بازداشت موقت روانه زندان شد.

قتل مادر و دختر با ضربات «دمبل»
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

موافقت جهاد کشــاورزی با صادرات گوجه فرنگی  بوشــهر-قدس: نماینده مردم دشــتی و تنگســتان با اشــاره به اینکه یکی از مشــکلات کشــاورزان استان بوشــهر ممنوع شدن صادرات 
گوجه فرنگی است گفت: با توجه به اینکه صادرات می تواند درآمد کشاورزان این محصول را افزایش دهد با دستور وزیر جهاد کشاورزی، زمینه صادرات گوجه فرنگی از استان بوشهر به میزان ۱۵ 

درصد کل محصول فراهم می شود. سیدکمال الدین شهریاری افزود: برای حمایت از کشاورزان، خرید توافقی گوجه فرنگی با همکاری سازمان تعاون روستایی نیز در استان بوشهر آغاز شده است.
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کمک شایان توجه خیّران سلامت به زلزله زدگان 
کرمانشاه-قدس: رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی کرمانشــاه از کمک های قابل 
توجه خیران حوزه سلامت برای مناطق 

زلزله زده خبر داد.
دکتر محمودرضا مــرادی گفت: یکی 
از بخش هایــی که حضور خیران در آن 
پررنگ بود بخش بهداشت و درمان است 
که خوشــبختانه سال گذشته توانستیم تفاهمنامه هایی به ارزش مجموعا 130 

میلیارد تومان با خیران این حوزه منعقد کنیم.
وی با بیان اینکه پس از زلزله مردم و شــخصیت ها و نهادها از هر گوشــه ایران 
به سوی منطقه غرب کشور آمدند و همه با هرچه در توان داشتند به مردم منطقه 
کمک کردند افزود: خیران بخش بهداشت و درمان شامل شخصیت های حقیقی 
و حقوقی هستند که در مجموع ساخت 60 پروژه حوزه بهداشتی و درمانی را در 

این استان متقبل شدند.
مرادی با اشــاره به ســاخت دو بیمارســتان 80 تختخوابی و 96 تختخوابی در 
شهرهای سرپل ذهاب و اسلام آبادغرب توسط خیران گفت: بهره برداری از این دو 
بیمارستان برای منطقه بسیار حائز اهمیت است و امیدواریم به همت خیران این 

دو پروژه نیز به زودی به سرانجام برسد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه افزود: در آخرین مورد کمک های خیران 
نیز شاهد تحویل دو دستگاه آمبولانس و 10 دستگاه دیالیز توسط بانک پاسارگاد 

به مجموعه دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه هستیم.
وی به سفر اخیر وزیر بهداشت به استان اشاره کرد و افزود: در این سفر حدود 30 
پروژه خیرســاز به بهره برداری رسیده و امیدواریم افتتاح سایر پروژه ها را هم در 

آینده ای نزدیک شاهد باشیم.

پرواز تهران-یاسوج از سرگیری می شود
مردم  نماینده  ایســنا:  یاســوج- 
دنــا  و  بویراحمــد  شهرســتان های 
در مجلــس شــورای اســلامی گفت: 
 پروازهای فرودگاه یاسوج، مرکز استان 
کهگیلویه و بویراحمد در آینده نزدیک 
از سر گرفته می شود. غلام محمد زارعی 
افزود: پروازهای تهران-یاســوج از روز 

جمعه، ۲1 دی ماه از سوی شرکت هواپیمایی »ماهان« برقرار می شود. 
وی اظهارکرد: پروازهای فرودگاه یاســوج فعلا در هفته دو روز جمعه و دوشنبه 
برقرار می شــود که امیدواریم در صورت تکمیل شدن و استقبال از پروازها، در 

هفت روز هفته پرواز داشته باشیم. 
وی اضافه کرد: رایزنی ها و مذاکراتی با شرکت هواپیمایی »قشم ایر« انجام دادیم 

که امیدواریم پروازهای این شرکت نیز در فرودگاه یاسوج راه اندازی شود. 
گفتنی است در روز ۲9 بهمن ماه سال 1396 یک فروند هواپیمای ای تی آر ۷۲ 
شرکت هواپیمایی آســمان با 66 سرنشین در نزدیکی فرودگاه یاسوج و در اثر 
برخورد به یکی از کوه های رشته کوه دنا سقوط کرد و این مسئله به فوت تمام 

سرنشینان منجر شد. 
فرودگاه یاســوج از زمان وقوع سانحه پرواز تهران - یاسوج به ندرت شاهد پرواز 
بوده است و از مرداد ماه امسال تاکنون هیچ پروازی نداشته و همچنان تعطیل 

است. 

اماکن تاریخی قزوین مهر و موم شدند
قزوین - ایرنا: برخی منابع خبری و 
رســانه ای اعلام کردند: در پی بازداشت 
مدیرکل و تعــدادی از کارکنان میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری 
استان قزوین، تعدادی از اماکن تاریخی 
و گردشگری این شــهر نیز مهر و موم 

شدند.
به گزارش خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران هتل خانه»بهروزی« از آثار ارزشمند 
تاریخی، خانه تاریخی »زعیم« و »کافه کتاب« واقع در جنب سردرب عالی قاپو 

مهر و موم شده است. 
اخبار یاد شــده هنوز از سوی مراجع قضایی و رسمی استان قزوین مورد تأیید 

قرار نگرفته است. 
محمد قاسمی دادستان قزوین شامگاه شنبه هفته جاری از احضار و تحت تعقیب 
قرار گرفتن برخی مســئولان اداره کل میراث فرهنگی استان خبر داده و گفته 
بود: طبق گزارش دریافتی از ســوی مراجع نظارتی، اسناد و مدارک ارائه شده و 
تحقیقات مقدماتی به عمل آمده، برخی از مسئولان این اداره کل تحت تعقیب 

قرار گرفته و به دادسرای قزوین احضار شدند. 
وی افزود: مســئولان این اداره کل به دلیل اتهاماتی همچون اختلاس، ارتشــا، 
مداخله و تبانی در معاملات دولتی، جعل اسناد دولتی و تضییع حقوق عمومی و 

دولتی از سوی دادسرای قزوین تحت تعقیب قرار گرفتند. 
دادستان عمومی و انقلاب قزوین گفت: متهمان پرونده اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشگری شش نفر هســتند و از ماه ها پیش تحت مراقبت 

دستگاه های نظارتی قرار داشتند. 

استان مرکزي راه استاندارد می خواهد
اراک-قدس: استاندار مرکزي با بیان 
اینکه این اســتان از نظر شرایط راه ها، 
استاني محروم است اظهار کرد: استان 
مرکزی داراي شــش هزار کیلومتر راه 
است که بیش از 90 درصد آن دوطرفه 
و داراي مشــکلاتي در زمینه کیفیت 
اســت و لازم اســت که در اختصاص 
بودجه به این اســتان نگاه ویژه اي اعمال شود. ســید علی آقازاده تصریح کرد: 
بودجه هاي موجود پاسخگوي نگهداري راه و بازسازي و نوسازي نیست به همین 
دلیل مجموعه اســتان پیگیري جدي در این راســتا دارد و در دیدار با رئیس 
مجلس شوراي اســلامی وضعیت راه هاي استان نیز مطرح و محرومیت استان 

ذکر شد. 
وي با بیان اینکه استان مرکزي در بسیاري از شاخص هاي حمل و نقل جزو پنج 
استان اول کشور است، اما مسئولان کشور باید این محرومیت را ببینند چراکه 

این امر مانع توسعه استان و سرمایه گذاري ها خواهد شد.
وی ادامه داد: بیش از 9٥ درصد راه هاي استان استاندارد نیست و این امر شمار 

تلفات و تصادفات را افزایش مي دهد. 
وی با بیان اینکه در 9 ماهه نخست سال جاري نسبت به تلفات و خسارات سال 
گذشته روند افزایشي به ثبت رســیده است تأکید کرد: این موضوع خود گواه 

رسیدگی به وضعیت راه های استان است. 

گیلان پیشتاز در پرورش ماهیان گرم آبی
رشت-قدس: معاون آبزی پروری اداره 
کل شیلات گیلان گفت: استان گیلان 
در تکثیر ماهیان گرم آبی سالانه با بیش 
از ۷0 میلیون قطعه، تولید ماهیان زینتی 
با بیش از ســه میلیــون قطعه و تولید 
ماهــی قرمز با حدود 30 میلیون قطعه 
رتبه اول کشور را به خود اختصاص داده 
است. احمد قناعت پرست با بیان اینکه از 90 مزرعه پرورش ماهی در کشور تعداد 
۴1 مزرعه در گیلان قرار دارد اظهار کرد: تولید در حوزه آبزی پروری این استان 

نزدیک به یک میلیون و 100هزار تن است. 
وی با بیان اینکه میزان مصرف ســرانه ماهی در استان نزدیک به 11 کیلوگرم 
است، اضافه کرد: در سال ٥۷ حتی یک مزرعه تولید ماهیان خاویاری در استان و 
کشور وجود نداشت اما اکنون بیش از 90 مزرعه در کشور وجود دارد که نزدیک 

به نیمی از آن در گیلان قرار دارد. 
وی افزود: روستاییان گیلانی در سال های اخیر با ایجاد ۲٥0 سازه غیرخاکی به 
پرورش ماهی کپور و آمور مشغول شدند و در هر هکتار استخر خاکی به صورت 

متراکم بیش از 1۲ تن ماهی کپور تولید می کنند.

به دلیل بلاتکلیفی و بدهی های سنگین 

بیمارستان امام خمینیw کرج نیازمند درمان است

گزارش خبری

 گزارش قدس از حاشیه های یک سکونتگاه غیررسمی در اهواز 

»منبعآب«محلهایکهآبدردلمسئولانشتکاننمیخورد

 اهواز/ طیبه قاســمی   پرونده رسیدگی به مرگ چهار نفر 
جان باخته و زیر آوار فروریخته در محله منبع آب، سال گذشته 
ناتمام ماند تا امسال نیز ساکنان آن مجبور باشند، تکرار مرگ 

دیگری را به تماشا بنشینند. 
محله منبع آب جایی در اهواز درســت در دل شــهر و بر روی 
تپه ای قرارگرفته که می توان بر بلندای آن چشــم اندازی زیبا 
از شهر را تماشا کرد اما متأسفانه ساخت وسازهای ناهمگون و 
غیرمجاز حتی مجالی به دیدن سرســبزی و زیبایی تپه ها هم 
نمی دهد، تصرف این منطقه شکلی ناهنجار از منظر شهری به 

وجود آورده است که هرسال نیز آبستن حوادث تلخ می شود.

خانه یا آوار
خانه های ناایمن که به دلیل نداشتن پروانه ساخت و سند قانونی 
برای ساکنانش فقط ارمغانی از آلودگی زیست محیطی، بیکاری، 
اشتغال کاذب و زیر آوار ماندن داشته است هنوز تصمیمی برای 

آن گرفته نشده است.
سال گذشته وقتی برای اولین بار خبر آوار شدن منازل مسکونی 
منطقه منبع آب اهواز بر ســر چند خانواده که اتفاقاً دو کودک 

هم میان آن ها بود سرخط خبرهای خوزستان شد، هیاهو برای 
دلیل و برهان حادثه فراوان تر از آن بود تا اینکه مســئولی پیدا 
شود و بگوید چه باید کرد، ماجرا نیمه کاره رها شد درست مثل 
تولد یکی از کودکانی که در حادثه جان خود را ازدست داده بود.

حوادث سریالی 
روزها گذشت و حادثه کوی »منبع آب« با چند وعده  وعید در 
جابجایی اهالی و اذعان مسئولان به اینکه، منبع آب به راستی 
جایی برای زندگی کردن نیست، چون امنیت جانی در آن وجود 
ندارد، فراموش شــد، اما »منبع آب« شبیه تکرار تمام حوادث 
چندساله کشور، آبستن حادثه ای دیگر بود تا یکی از خبرهای 
ابتدای زمستان 9۷ کلان شهر اهواز، مرگ کودکی زیر ویرانه های 

آن باشد.

مسئول حوادث کیست؟ 
محمدرضا ایزدی، یکی از اعضای شورای شهر کلان شهر اهواز 
دربــاره اتفاقات پیاپی که در »منبع آب« اتفاق افتاده می گوید: 
تمام ســاختمان های این منطقه بدون مجوز ساخته شده و بر 
اساس قانون مسئولیت حوادث بر عهده ساکنان است بااین حال 
شهرداری برای اینکه حادثه پیش آمده تکرار نشود وارد کار شد.

ایزدی می گوید: اســتاندار پیش از حادثه ریزش کوه که منجر 
به تخریب چند ســاختمان در منبع آب شد، مبلغی به میزان 
1۲ میلیون تومان به هر ساختمان در منبع آب اختصاص داد 
تا به عنوان پیش قسط منازل در نظر گرفته شده در شیرین شهر 
و شهر رامین پرداخت کنند و مابقی بهای منازل نیز به صورت 
اقســاط ماهیانه پرداخت کنند، اما اهالی آن حاضر نیستند به 
شــیرین شهر نقل مکان کنند. وی با اشاره به مخالفت ساکنان 
منبــع آب از جابجایی به شیرین شــهر، مهم ترین علت آن را 

فاصله زیاد اهواز تا شیرین شــهر دانسته و عنوان می کند: در 
پیگیری های به عمل آمده مشخص شد بیشتر اهالی تمایل دارند 

به شهر رامین منتقل شوند.
ایزدی با تأکید بر اینکه متأســفانه شهر رامین نیز محدودیت 
امکانات دارد، اظهار می کند: ازجمله کمبودهای آن می توان نبود 
دبستان و مکان های تحصیلی را نام برد، خانواده ها فرزندان خود 
را برای تحصیل باید به »ملاثانی« بیاورند که در این صورت هم 

برای رفت وبرگشت، اتوبوس و مینی بوس در اختیار ندارند. 

اسکان در شهرک رامین 
ســامان اسدی، مدیرعامل شــرکت عمران شهر رامین بابیان 
اینکه ساکنانی که در سال گذشته به این شهرک معرفی شده اند 
باوجود اسکان سهم آورده ای کمتر از مبلغ گفته شده استاندار 
داشته اند، مدعی است: مســکن مهر رامین، به شرط پرداخت 

آورده، واحدها را تحویل متقاضیان می دهد. 
اســدی از وعده های عملی نشده استاندار خوزستان و شهردار 
اهواز خبر داده و تصریح می کند: حتی در صورت پیش خرید اگر 
متقاضی اقساط خود را پرداخت نکند، متقاضی جدید جایگزین 

او می شود که ممکن است از همان اهالی منبع آب باشد. 
وی تأکید می کند: شهرک رامین فاقد خانه بهداشت و بازارچه 
اســت، حتی برای پاســگاه انتظامی نیز درخواست کرده ایم و 
منتظر جواب هستیم؛ با توجه به تقاضای کم چند کلاس فعال 

هم به عنوان مدرسه بیشتر نداریم. 
پیش ازاین اســتاندار خوزستان در جلسه بازآفرینی شهری، در 
آذرمــاه 9۷ گفته بود: اگر یک نفر دیگر در منبع آب جان خود 
را از دســت دهد همه ما مقصریــم، حالا یک نفر دیگر قربانی 
تعلل های رســیدگی به اوضاع این منطقه شده، باید پرسید آیا 

بالاخره طلسم سروسامان دادن به این منطقه پایان می یابد؟ 

سیستان بلوچستان نیازمند 
شهرک های معدنی است 

زاهدان-قدس: معاون امور معادن و صنایع 
معدنی ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
سیستان و بلوچستان گفت: با توجه به اینکه 
این استان از نظر ذخایر بعضی از مواد معدنی 
مانند »کرومیت« در کشور شاخص است در 
همیــن ارتباط برای این ذخایر معدنی باید 
صنایع معدنی و کارخانه فرآوری ایجاد کنیم 
تا از خام فروشــی مواد معدنی جلوگیری 
شود. محمود رضا رحمتیان با اشاره به وجود 
3۷1 معدن فعال در سیستان و بلوچستان 
اظهار کرد: از این تعداد 11۲ معدن فعال در 

حوزه شهرستان زاهدان قرار دارد. 
وی بیان کرد: در حوزه شهرســتان زاهدان 
ذخایــر متنــوع و خوب معدنــی از جمله 
سنگ های ساختمانی و تزئینی وجود دارد 
که با رونق گرفتن ساخت و ساز مشکلات 

این واحدهای معدنی نیز رفع خواهد شد.
 وی ادامــه داد: با توجه به اشــتغالزایی که 
در بخــش معدن و صنایــع معدنی وجود 
دارد می طلبد که همانطور که شهرک های 
صنعتی ایجاد شده برنامه ریزی هایی صورت 
پذیرد تا شهرک های معدنی نیز ایجاد شود. 

فعالیت چشمگیر استان قم 
درنهمین جشنواره مردمی عمار 
قم-قدس: مسئول روابط عمومی جشنواره 
فیلم عمار اســتان قم از میزبانی این استان 
به منظور برپایی نهمین جشنواره فیلم عمار 
با 600 اکران کننده فیلم خبر داد. محسن 
زارعــی تصریح کرد: حضــوری قمی ها در 
جشنواره امســال پررنگ بوده به نحوی که 
33 کارگردان قمی 1۴3 اثر به این جشنواره 
ارسال کردند و استان قم از این حیث رتبه 
دوم را در مشارکت در جشنواره فیلم عمار 

کسب کرد.

هوشمندسازی مدارس 
حاشیه شهرهای کردستان

ســنندج-قدس: معاون امور اجتماعی 
اســتانداری کردســتان از هوشمند سازی 
تعداد 108 مدرسه واقع در حاشیه شهرهای 
کردســتان خبر داد. فرانک قدســی گفت: 
در همین راســتا تعداد 108 مدرســه بالغ 
بر 800 کلاس در 10 شهرســتان اســتان 
تجهیز و هوشمندســازی خواهند شد. وی 
اظهار کرد: ســازمان امور اجتماعی کشور 
در راســتای تعدیل بحث حاشیه نشینی و 
مسایل و مشکلات حاشیه شهرها، اعتبارات 
تملک دارایی ســرمایه ای را به 10 استان 
محروم کشــور اختصاص داده است که با 
رایزنی هایی که با مدیران استانی داشتیم و 
احصای نیازها، خوشبختانه توانستیم بیش 
از مبلغی که برای استان کردستان در نظر 
گرفته بودند از اعتبارات تملک دارایی های 
ســرمایه ای بهره مند شــویم. وی افزود: در 
مجموع برای سه دستگاه آموزش و پرورش، 
شهرداری و بهزیستی بالغ بر 8۲ میلیارد و 
٥16 میلیون تومان اختصاص یافت که سهم 
آموزش و پرورش ۴6 میلیارد و 986 میلیون 
ریال بود. قدســی ابراز کــرد: این اعتبارات 
صرف تجهیز و توســعه فضاهای آموزشی 
حاشیه شــهرها خواهد شد و برای مدارس 
تجهیزاتی از قبیل رایانه، ویدیوپروژکشــن، 
پــرده نمایش، میــز و صندلی دســته دار 
خریداری خواهد شد. معاون امور اجتماعی 
استانداری کردســتان همچنین از تجهیز 
هشت سالن ورزشی در سه شهرستان استان 

کردستان به امکانات ورزشی خبر داد.

شهرک های صنعتی اردبیل 
توسعه پیدا می کند

شــرکت  سرپرســت  اردبیل-قــدس: 
شهرک های صنعتی اســتان اردبیل گفت: 
احداث و توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی 
جدید در استان، به طور جد در دستور کار 
این شــرکت قرار گرفته و برای این منظور، 
چندیــن برنامه تدوین و مدون شــده که 
امسال برنامه ریزی برای تملک حدود ٥00 
هکتار زمین برای ایجاد و توسعه شهرک ها 
و نواحی صنعتی در اســتان، هدف گذاری 
شده است. محمد اهلی کلخوران از احداث 
و توســعه 1٥ شــهرک  و نواحی صنعتی 
جدید در اســتان خبرداد و افزود: با توسعه 
و ایجاد شهرک ها و نواحی صنعتی جدید، 
مشکل کمبود زمین در این نقاط با توجه به 
استقبال سرمایه گذاران برطرف خواهد شد. 

بیمارستان 
امام خمینی)ره( 
یکی از مجهزترین 
بیمارستان های 
کشور در بخش 
آنژیوگرافی 
است که به 
دلیل بلاتکلیفی 
تجهیزات آن در 
حال خاک خوردن 
است

بــــــــرش

 کرج / قد   س  بیمارستان فوق تخصصی 
 امــام خمینــی)ره( کــرج که بــا تعداد 
٥00 نفر پرسنل که در هسته مرکزی شهر 
کرج وظیفه مرهم گذاشــتن بر زخم های 
شــهروندان را بر عهده داشت حال زخم 
بدهی و مشکلاتش دیری است که سر باز 
زده است و خود نیازمند مرهمی از جنس 
اعتبارات و درمان اســت. این بیمارستان 
مدتی اســت که بنا به گفته پرســنل به 
علت ســوء مدیریت و تبدیل تعرفه های 
آزاد بــه دولتی با مشــکلات مالی مواجه 
شــده و نزدیک به یک ســال است که از 
پرداخت حقوق پرســنل خود عاجز مانده 
است. بیمارستان ۲٥0 تختخوابی که گفته 
می شود بیش از 100 میلیارد 
تومان بدهــی دارد یکی از 
بیمارستان های  مجهزترین 
کشور در بخش آنژیوگرافی 
اســت اما در حال حاضر به 
دلیــل همین مســائل این 
تجهیزات بی استفاده مانده و 
خاک می خورد. در این مدت 
برون رفت  برای  راهکارهایی 
از مشکل مطرح شده که یکی 
از آن هــا واگذاری به بخش 
خصوصی اســت، بر همین 
اساس هم بود که 30 مهرماه 
بیمارستان  رئیس   امســال 
امــام خمینــی)ره( خبــر 
واگذاری ایــن بیمارســتان را اعلام کرد 
و گفت که یــک ســرمایه گذار از بخش 
خصوصی بیمارســتان را با ۲1۷ میلیارد 
تومان خریداری کرده است. کارکنان این 
بیمارســتان تاکنون افــزون بر 30 مرتبه 
دست به اعتراض زده و با تجمع در مقابل 
این مرکز درمانی مهم خواســتار دریافت 
حقوق خود شدند. اگرچه ۲۷ آذرماه سال 
جاری پــس از 33 تجمع در یک ســال 
پرســنل این مجموعه به چهار ماه حقوق 
معوقه خود رســیدند اما گویی همچنان 

بیمارستان با معضلاتی روبروست که گویی 
پایانی ندارد. فارغ از عدم دریافت بخشــی 
از معوقات توسط پرســنل مرکز درمانی 
امــام خمینی)ره(، شــرکت تأمین کننده 
تجهیزات آنژیوگرافی این مرکز نیز خواستار 
بازپس گیری دســتگاه ها شــده اســت. 
 ماجرا از زمانی آغاز شــد که بیمارســتان 
امــام  خمینی)ره(، پیــش از اینکه درگیر 
نوسانات بازار ارز شــود برای بخش قلب 

تجهیزاتی را خریداری کرد. 

حراج بیمارستان 
به گفته نائب رئیس شــورای اسلامی کار 
بیمارستان، به واسطه مشکلات بیمارستان، 
تجهیــزات مذکور کــه جــزو به روزترین 
دســتگاه های خاورمیانه محسوب می شود 
در حــال خــاک خوردن اســت. قاســم 
طاهــری از مراجعه شــرکت تأمین کننده 
تجهیزات آنژیوگرافی این بیمارستان برای 
بازپس گیــری این تجهیزات خبــر داده و 
می گوید: بیمارستان امام خمینی)ره( کرج، 
پیش از شــروع نوســانات ارز، مدرن ترین 
تجهیــزات موردنیاز برای بخــش قلب را 
خریداری کــرده بود. طاهــری افزود: این 
تجهیزات که به نوعی در خاورمیانه هم جزو 
به روزترین تجهیزات به شمار می رود و علاوه 
بر این احتمال بازپس گیری این تجهیزات 
توســط شــرکت تأمین کننده وجود دارد. 
وی گفت: چندی پیش پرســنل شرکتی 
که تجهیزات از آن خریداری شــده بود به 
دلیل وصول نشدن چک 33 میلیارد تومانی 
بیمارســتان، برای خارج کردن تجهیزات 
مراجعه کردنــد که با اعتــراض کارکنان 
بیمارستان مواجه و دست خالی بازگشتند. 

علت ورشکستگی 
مسئول موقت بیمارستان امام خمینی)ره( 
کرج مصوبه مجلس شورای اسلامی را که 
باید نرخ تعرفه واحدهایی که به سازمان های 
دولتی وابســتگی دارنــد، از خصوصی به 

دولتی تبدیل شود عامل تقلیل درآمد این 
بیمارستان به یک پنجم درآمد سابق و بروز 

مشکلات کنونی می داند.
دکتر عباس معینی می گوید: با تبدیل شدن 
تعرفه بیمارستان از نیمه دولتی به دولتی، 
درآمد بیمارستان به اندازه یک پنجم کاهش 
یافت کــه این یک کاهش درآمد بســیار 

شدید برای بیمارستان بوده است. 
وی ادامه می دهد: بنیاد شــهید و ســایر 
ســازمان های دولتی روالشــان این گونه 
است که وقتی بیمارستانشان دچار مشکل 
می شود در هر شرایطی حقوق پرسنل را 
می دهند ما این امر را در بیمارستان هایی 
بیمارســتان مصطفی خمینی،  همچون 
بقیه الله، ساسان و خاتم الانبیا شاهد هستیم 

اما در اینجا این اتفاق نیفتاده است.
ابــراز می کنــد: ســازمان همیاری  وی 
شهرداری های اســتان البرز هم، به عنوان 

متولی اصلی حقوق ها را نداده است. 

تعرفه ای که نصف شد
وی  گفت: تا دو سال قبل درآمد بیمارستان 
طی هرماه در حدود پنج میلیارد تومان بود 
اما بعد از مصوبه مجلس شــورای اسلامی 
ایــن درآمد بــه حــدود 3٥0 الی ۴00 
میلیون تقلیل یافت. این در حالی اســت 
که پرداختی هرماه اینجا به پرســنل در 
حدود دو میلیارد تومان است. از همین رو، 
معتقدم تمام تقصیر این مشکلات را نباید 
به گردن سازمان همیاری گذاشت بلکه در 
اصل، مصوبه مجلس شورای اسلامی بود 

که مسئله ساز شد.
وی با اشــاره به این موضوع که پزشکان 
اینجا از اردیبهشت 9۴ به بعد دستمزدی 
دریافــت نکردند ادامه می دهــد: مالکان 
این بیمارستان بنیاد شــهید )۲ دانگ(، 
 سازمان همیاری شهرداری های استان البرز 

)۴ دانگ( و استانداری البرز هستند. 
وی بیان می کند: اینجا تا فروردین امسال 
900 پرسنل داشــته است که طی زمان 

برخی یا اخراج شــده اند و یا بازنشســت 
شده اند و اکنون تعدادشان به حدود ۴۷0 

نفر رسیده است. 

دانشگاه علوم پزشکی مسئـولیتی 
ندارد

برخلاف تصور شهروندان که دانشگاه علوم 
پزشکی را متولی حوزه بهداشت و درمان 
می دانند اما در همین رابطه معاون درمان 
دانشگاه علوم پزشکی استان البرز می گوید: 
مشکلات این بیمارستان و خدمات دهی آن 

ارتباطی با این دانشگاه ندارد.
 سیامک جبار نیا اظهار می کند: این مرکز 
درمانی در ســال های گذشــته در بحث 
مالکیت چندین بار دست به دست شده و در 
حال حاضر هم صاحب اصلی آن سازمان 

همیاری شهرداری های استان البرز است.
وی ابــراز می کنــد: البته دانشــگاه علوم 
پزشکی در دو مقطع یکی پنج سال پیش 
و یک مرتبه نیز ســال گذشته قبول کرد 
که مدیریت بیمارستان امام خمینی)ره( 
را بپذیــرد منــوط بــر اینکه یکســری 
شفاف ســازی های مالی و همچنین تنها 
پرداخت یک مبلغ حداقلی برای واگذاری 

این بیمارستان با دانشگاه انجام شود.
طی ســال های گذشــته ریاست دانشگاه 
علوم پزشکی استان جلســات متعددی 
با مســئولان وزارت بهداشت برگزار کرد 
و مقرر شــد دانشــگاه در قبــال دریافت 
مبلغ ناچیزی که تنها حدود یک ســی ام 
 یا یک بیســت ام بدهی های بیمارســتان 
امــام خمینی)ره( بود این بیمارســتان را 
تحویل بگیرد تا با این مبلغ بتواند حقوق 
کارکنان را پرداخت کرده و دوباره این مرکز 

درمانی را به چرخه فعالیت بازگرداند.
وی گفــت: نبایــد این مشــکل را گردن 
دانشگاه علوم پزشکی استان البرز انداخت 
و این طــور مطرح کرد که اگر دانشــگاه 
 همکاری می کرد اکنون کار بیمارســتان 

امام خمینی)ره( به اینجا کشیده نمی شد.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

رئيس صدا و سيما: در معرض تهديد انحصار اينترنتى آمريكا هستيم    ايسنا: على عسگرى گفت: امروز قدرت آمريكا را در منطقه و جهان مى توان رو به افول دانست و تنها مزيت نسبى آمريكا 
در دنيا اينترنت است كه اين دولت امروز براى مقاصد شومش از آن بهره مى برد. امروز در معرض تهديد انحصار اينترنتى آمريكا هستيم، همان طور كه جوانان ما در تسخير لانه جاسوسى در آن سال ها توانستند 

اين كشور را مغلوب كنند، امروز بايد با از بين بردن اين مزيت نسبى و به دست گرفتن ابتكار عمل دشمن را از پاى درآورند.

راز كوچ نيروهاى آمريكايى ها از سوريه به عين الاسد
ديپلماسى ايرانى: العربيه نوشت: آنچه 
در ســفر اخير «دونالــد ترامپ» رئيس 
جمهور آمريكا به عراق اهميت داشت، 
نه نحوه انجام آن و بى توجهى ترامپ به 
مقامات عراقى در بغداد، كه اظهارات وى 
در برابر سربازان آمريكايى در اين پايگاه 
بــود. او در اظهارات خود تأكيد كرد كه 

قصد خروج نيروهايش از اين پايگاه را ندارد و اين پايگاه مركز اصلى ارتش آمريكا 
براى مواجهه با خطر تروريست ها در سوريه و ديگر مناطق اطراف خواهد بود. چنين 
اظهاراتى يادآور نيت اصلى براى ســاخت اين پايگاه است: اسرائيل و ايران. البته 
با صورت بندى آمريكايى از موضوع: «حفظ امنيت اســرائيل» و «دفع خطر ايران». 
موقعيت جغرافيايى اين پايگاه سبب مى شود كه مناسب ترين مكان براى حضور و 
استقرار نيروهاى آمريكايى براى تأمين راهبرد هاى آمريكا در اين باره باشد. وضعيت 
روابط ايران و آمريكا و تحريم هايى كه آمريكا عليه ايران وضع كرده بر مقامات ايران 
ايجاب مى كند كه نسبت به خطرى كه از جانب اسرائيل و آمريكا آن ها را تهديد 
مى كند هوشــيار باشند. خطرى كه احتمالاً با حمايت كشورهاى حاشيه خليج، 

عربستان و امارات، تشديد هم خواهد شد. 

تناقض در اظهارات معاون اول رئيس جمهور
سياست: احمد زيدآبادى، فعال سياسى 
اصلاح طلب نوشت: از قول ژنرال دوگل 
نقل كرده اند كه درباره فرانسوى ها گفته 
اســت؛ ملتى كه 246 نــوع پنير توليد 
مى كند چگونه به وحدت مى رســد؟ به 
گمانم وحــدت يك ملت، خيلى هم به 
انواع پنيرى كــه توليد مى كند مربوط 

نباشد! مثلاً ما ايرانى ها كه شايد در مجموع بيش از پنج نوع پنير توليد نمى كنيم، 
چقدر وحدت داريم؟ روز و شب گريبان هم را گرفته ايم و براى نجات ميهن ناسزا بار 
هم مى كنيم! نه حق اختلاف نظر را به رسميت مى شناسيم و نه اصولاً به سازوكارى 
براى حل اختلاف مى انديشــيم. جالب اينكه يك ريز هم از ضرورت اتحاد حرف 
مى زنيم. اميدوارم اســحاق جهانگيرى اين حرف ها را مصداق «آيۀ يأس خواندن» 
نداند! راســتش من هم شايد مثل بسيارى ديگر، از حرف هاى اين همشهرى مان 
كلافه شده ام! از يك طرف مى گويد: «دل مردم را خالى كردن و يكسره آيۀ يأس 
و نااميدى خواندن هنر نيست.» و از طرف ديگر بلافاصله تأكيد مى كند كه: «نبايد 
دروغ گفت، بايد شرايط سخت و دشوار را با مردم در ميان گذاشت.» اينكه بتوان 
دروغ نگفت و در عين حال، آيۀ يأس هم نخواند از چه راهى ممكن اســت؟ اگر 

جهانگيرى فرمول اش را بلد است، خب به ما هم ياد بدهد تا آن را به كار گيريم!

حزب اعتدال خطاب به اصلاح طلبان: اختلافات را 
دامن نزنيد

تسنيم: رمضانعلى ســبحانى فر، ســخنگوى حزب اعتدال و توسعه با اشاره به 
اختلافات اخير ميان برخى اعضاى حزب متبوعش با چهره هاى اصلاح طلب گفت: 
گروه ها و احزاب سياسى بويژه گروه هاى همسو با دولت بهتر است به جاى دامن 
زدن به برخى اختلافات به فكر هم افزايى باشند.  وى پيشتر گفته بود: «اعتداليون 
نيز همانند اصلاح طلبان و اصولگرايان معتدل مى توانند براى حضور در انتخابات 
نامزد اختصاصى خود را داشته باشند». اين اظهارات دهقان با واكنش يكى از اعضاى 
شــوراى مركزى حزب كارگزاران همراه شد. محمود عليزاده گفت: «اينكه حزب 
اعتدال و توسعه تصميم گرفته است كه براى انتخابات آتى رياست جمهورى نامزد 
اختصاصى معرفى كند، اتفاق بسيار خوبى است؛ زيرا مشخص مى شود تعداد آراى 
نامزد مورد حمايت اين حزب حتى از آراى باطله نيز كمتر است». حزب اعتدال و 
توسعه كه هم اكنون با دبيركلى محمدباقر نوبخت رئيس سازمان برنامه و بودجه 
اداره مى شــود و برخى چهره هاى اين حزب در دولــت يازدهم و دوازدهم نقش 
مؤثر دارند، در سال 1378 توسط محمدباقر نوبخت، محمود واعظى، محمدرضا 

نعمت زاده و اكبر تركان تأسيس شد.

نمازجمعه نيازمند افرادى از جنس حاج على اكبرى است
خبرآنلاين: على سرلك نوشت: استقبال 
مردم از نمازجمعه به تأمين توقعات آن ها 
از فضاى نماز جمعه به عنوان يك فضاى 
آرام بخش و وحدت آفرين و درعين حال 
روشــنگر براى تبيين معارف و توضيح 
اخلاقيات بازمى گردد، به نظر مى رســد 
حجت الاسلام حاج على اكبرى با توجه 

به توانمندى هاى خوبى كه دارند توان ايجاد چنين فضايى را خواهند داشــت و 
عملكرد ايشــان هر انسان منصفى را در اينكه انتخاب ايشان چشم انداز مثبت و 
روشــنى خواهد داشــت، مجاب خواهد كرد. واقعيت آن است كه اين اتفاق بايد 
زودتر مى افتاد، بر اين باورم كه بايد افراد ديگرى از اين جنس در تهران و شهرهاى 
ديگر به كار گرفته شوند. بايد افرادى از جنس حجت الاسلام حاج على اكبرى كه 
هم جوان بوده و هم زبان دنيا را مى شناسند، ضمن اينكه خطابه خوبى دارند در 
اين مصادر قرار گيرند، البته از بزرگان هم بايد استفاده كرد، اما هر چيزى به اندازه 
خود. حجت الاسلام حاج على اكبرى هم در نوع پردازش مطالب، هم نوع آورى و 
هم واژه گزينى و واژه سازى بسيار خلاق و خوش بيان هستند، ضمن اينكه لحن، 
تن صدا، چهره و قامت جزو نقاط قوت ايشان است كه اميدواريم در پى ويژگى هاى 

مثبت فوق شاهد اتفاقات خوبى در نماز جمعه تهران باشيم.

دكتر  حجت الاسلام  سياست    
سيدسعيدرضا عاملى سه شنبه شب به عنوان 
دبير شوراى عالى انقلاب فرهنگى توسط 
اعضا انتخاب شد و شب گذشته نيز رهبر 
معظم انقلاب اسلامى در حكمى وى را به 
عضويت اين شورا منصوب كردند. پيش ازاين 
مهدى گلشنى عضو حقيقى شورا در پاسخ 
به اين سؤال كه آيا عاملى، به عنوان گزينه 
مطرح براى دبيرى بدون داشتن عضويت 
مى تواند به اين سمت دست يابد يا خير، 
گفته بود: «رئيس جمهور در جلسه شوراى 
عالى انقلاب فرهنگى صحبت كرده و به 
نقل از مقام معظم رهبرى اعلام كرد كه 
اگر اعضاى شوراى نظر مثبت خود را اعلام 
كنند، رهبرى نيز حكم عضويت وى را صادر 
خواهند كرد». روايت اين عضو شوراى عالى 
انقلاب فرهنگى از اين جلسه نشان دهنده 
انتخاب دبير شوراى عالى انقلاب فرهنگى 
فرماندهى  قرارگاه  دارد  وظيفه  كه  است 

فرهنگ جمهورى اسلامى باشد.

 سازوكار قبلى انتخاب دبير
گلشنى در خصوص سازوكار و نحوه انتخاب 
دبير اين شورا، اظهار داشت: «انتخاب دبير 
شــوراى عالى انقلاب فرهنگى درگذشته 
به اين صورت بود كه اعضاى شــورا فرد يا 
افــرادى را به عنوان گزينه و كانديدا مطرح 
كرده و در پى آن اعضاى شورا رأى مثبت 
يا منفى خود را نســبت بــه گزينه اعلام 
مى كردنــد. اين بار اما بــراى انتخاب دبير 
شوراى عالى انقلاب فرهنگى رئيس جمهور 

گزينه مدنظر خود را پيشنهاد كردند».

 روايت هاى متفاوت از جلسه شورا
از ســوى ديگر عــزت االله ضرغامى رئيس 
پيشــين صداوســيما و عضو ديگر شورا 
روايتى ديگر از نحوه انتخاب عاملى مطرح 
كرد. ضرغامى نوشــت: «درحالى كه رهبر 
معظم انقلاب مسئوليت بررسى صلاحيت 
نامزد دبيرى شوراى عالى انقلاب فرهنگى 
را مشخصاً بر عهده نظر كارشناسى اعضاى 
اين شــورا گــذارده بودند، متأســفانه، در 
جلسه مكرراً به صورت علنى و غيرعلنى از 

تماس هاى آقاى وحيد حقانيان به منظور 
رأى مثبت به اين نامزد محترم ســخن به 
ميان آمد». وى ســاعتى پس از انتشار اين 
خبر، در مطلبى ديگر مدعى شد: «پس از 
بررسى بيشتر در اين خصوص يقين پيدا 
كردم دخالت آقاى وحيد حقانيان در مسئله 
انتخاب آقاى دكتر عاملى بدون مجوز معظم 

له و خودسرانه بوده است».
روايت فعالان رســانه اى در شــبكه  هاى 
اجتماعــى نيــز زاويــه ديگــرى از اين 
موضوع را مطرح كــرد، عباس كلاهدوز 
فعال رســانه اى مدعى شــد: « با يكى از 
غيرسياسى  و  دانشــمند  شخصيت هاى 
شــوراى عالى انقــلاب فرهنگى تماس 
گرفتم؛ كــه گفت: علــى   لاريجانى در 
جلسه شب شورا براى رأى آوردن گزينه   
روحانى به جاى مخبر دزفولى، سنگ تمام 
گذاشت و عاملى با 19 رأى موافق و 13 

رأى مخالف دبير جديد شد».

حســينعلى شــهريارى، رئيس كميسيون 
بهداشــت مجلس شــوراى اسلامى و عضو 
شــوراى عالى انقلاب فرهنگى، با اشاره به 
جلســه شب گذشته شــوراى عالى انقلاب 
فرهنگى و انتخاب عاملــى به عنوان گزينه 
دبيرى اين شــورا، گفت: «ايــن انتخاب در 
چارچــوب آيين نامه شــوراى عالى انقلاب 
فرهنگى نبود. اين نقد كه در جلســه شب 
گذشته آيين نامه اجرانشــده، كاملاً درست 
است». عضو شــوراى عالى انقلاب فرهنگى 
درباره نقش على لاريجانى و حسن روحانى 
در انتخاب عاملى به عنوان گزينه دبيرى شورا، 
تأكيد كرد: «به هرحال، قطعاً آقاى روحانى و 
آقاى لاريجانى اصرار داشتند كه آقاى عاملى 

به عنوان دبير انتخاب و معرفى شود».
وى با بيان اينكه لاريجانى از كانديداتورى 
عاملى حمايت محكمى مى كــرد، اظهار 
داشت: «يكى از تخلفات قطعى اين بود كه 
آقاى عاملى به عنوان كانديدا نبايد در جلسه 

شورا حضور پيدا مى كرد؛ ترديدى نيست 
كه جلسه انتخاب دبير شوراى عالى انقلاب 
فرهنگى در چارچــوب ضوابط و آيين نامه 

نبوده است.»

 ابهامات نسبت به دبير نظريه پرداز
هرچند دكتر ســعيدرضا عاملى، صاحب 
نظريه دو فضايــى در عصر فضاى مجازى، 
جزو معدود چهره هاى فعال با آثار متعدد در 
اين زمينه است، اما در همين فضاى مجازى 
نسبت به انتخاب وى ابهاماتى مطرح شد، از 
جمله اقامت فرزند وى در خارج از كشــور 
يا ارتباط با برخى چهره هاى غربى. ســايت 
مشــرق با طرح اين سؤال كه آيا سعيدرضا 
عاملى گزينه مناسبى براى دبيرى شوراى 
عالى انقلاب فرهنگى اســت؟ نوشت: «چرا 

جنــاب عاملــى در ســال 
1394، ميزبان «آلن گودمن» 
جاسوس سابقه دار سيا - و 
هيئت همراه، به بهانه بازديد 
پيگيــرى طرحى  و  علمى 
تحت عنوان «طرح آموزش 
عالى ايــران» بوده اند؟»؛ كه 
در پاسخ به آن مرندى، ديگر 
عضو شورا نوشت: «در مورد 
دعــوت از گودمن و هيئت 
آمريكايى، ايشان به هيچ وجه 
هيچ نقشى در دعوت از اين 
هيئت آمريكايى نداشــته و 
به هيچ وجه ميزبان ايشــان 
نبوده است. اين هيئت توسط 
وزارت علوم وقت دعوت شده 

است و به 13 دانشگاه كشور معرفى شده اند». 
وى افزود: «ايشان از يك شخصيت انقلابى و 
عقلانى برخوردار اســت كه قبل از پيروزى 
انقلاب اســلامى جهت تحصيل به آمريكا 
رفته بود و دانشــجوى رشــته مهندسى 
مكانيك بود كه انقلاب اسلامى ايران پيروز 
شد. از قبل از انقلاب براى پيروزى انقلاب در 
آمريكا تلاش مى كرد و عضو انجمن اسلامى 
دانشجويان بود. با پيروزى انقلاب اسلامى 
ايران درس را نيمه تمام گذاشت و براى يارى 

انقلاب به ايران عزيز بازگشت».

با حكم رئيس جمهور

ترفند عاصى كردن مردمعاملى دبير شوراى عالى انقلاب فرهنگى شد
سياســت: دانش طلب، فعال رسانه اى نوشت: 
« تشييع امام خمينى(ره) سبب شد آمريكايى ها 
بفهمند نظام در   ايران پايدار اســت، از براندازى 
سياسى و نظامى تغيير جهت دادند و به چيزى رو 
آورند كه تهاجم فرهنگى تعبير مى شد، با شورش 
88 هم فهميدند نيروى براندازى درون خود نظام 
وجود دارد، پس خيلى سريع مقدمات تحريم و 

عاصى كردن مردم را فراهم كردند.»

احتكار در پاركينگ پاساژ ها
سياســت: محمد پاداش نوشــت: «احتكار در 
پاركينگ پاســاژ ها جديدترين شگردِ محتكران 
براى دامــن زدن به گرانى هاســت! امــروز در 
پاركينــگ يكى از پاســاژهاى مطــرح تهران 
خودروهايى رو ديدم كه عــده اى به قصد دوزار 
گران تر فروختن خودروى وارداتى خود، ماشين 
انبار مى كنند؛ حيفه ارز گرانبهاى كشور كه صرف 

چنين كالاهايى مى شود!»

تلويزيون ايرانى اپوزيسيون
سياست: نگار مرتضوى، خبرنگار ايرانى ساكن آمريكا 
نوشت: «نبيل الخطيب، مدير ناظر بر تلويزيون ايران 
اينترنشنال، به مديريت دو شبكه سعودى «العربيه» و 
«الحدث» منصوب شد. عبدالرحمن الراشد هم كه قبلاً 
مدير العربيه بود، به رياست شوراى سردبيرى اين دو 

شبكه منصوب شد.»

واكنش عجيب به يك اظهارنظر
سياست: واكنش محمدجواد حق شناس، عضو 
شوراى شــهر تهران به اظهارات پيروز حناچى، 
شــهردار تهران در خصوص 9 دى كه گفته بود 
9 دى پاسخ كوبنده به فتنه گران بود، نوشت: «ما 
ز ياران چشم يارى داشتيم. خود غلط بود آنچه 
مىپنداشتيم؟ گفت و گو آيين درويشى نبود. ورنه 

با تو ماجراها داشتيم.»

وعده هاى برجامى ظريف
سياست: فريد ابراهيمى نوشت: «ظريف خطاب 
به منتقدان گفته: «مــن دارم به نتانياهو حمله 
مى كنم، شــما به من حملــه مى كنيد. دمتان 
گرم!» بزرگوار! دم خودت گرم! شــما نياز نيست 
به نتانياهو حمله كنى. حمله به نتانياهو به اندازه 
كافى سر و صاحب داره كه كارشون رو هم خوب 
بلدن. شما اگر مرد ميدانى وعده هاى برجامى رو 

محقق كن لطفاً!»

رئيس ستاد انتخاباتى روحانى
اميرعلى مصفا مدعى شد: « آقاى پورى حسينى 
رئيس ستاد انتخاباتى آقاى روحانى در سال 92 
در اســتان آذربايجان بود. پس از انتخابات شد 
رئيس سازمان خصوصى سازى و سال 96 همزمان 
با رياست اين سازمان، مجدد رئيس ستاد آقاى 
روحانى هم شد و همچنان هم با اين همه حرف 
و حديث رئيس اين سازمانِ مهم با قراردادهاى 

محرمانه  است.»

حذف آمارهاى اقتصادى
حســاب كاربرى نود اقتصادى نوشــت: « فشار 
مقامــات دولتى براى حــذف آمارهاى منفى از 
گزارشــات بانك مركزى به اوج خودش رسيده. 
بعد از حذف تورم نقطه به نقطه 42 درصدى از 
سايت بانك مركزى، اين بار مسئولان ساختمان 
ميرداماد با فشار پاستورنشينان آمار ضريب جينى 
را هم از گــزارش بودجه خانوار حذف كردند، تا 

ميزان شكاف طبقاتى مشخص نشود.»

شبكه هاى اجتماعى

ضرغامى: پس از 
بررسى بيشتر 

در اين خصوص 
يقين پيدا كردم 

دخالت آقاى وحيد 
حقانيان در مسئله 

انتخاب آقاى 
دكتر عاملى بدون 

مجوز معظم له و 
خودسرانه بوده 

است

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

توصيه رهبر انقلاب در حوادث عاشوراى 88 به روايت سردار نجات

شما شروع كننده باشيد، ولى معلوم نيست بتوانيد قضيه را جمع كنيد

خبر

سياست: محمدحسين نجات در سمت جانشين سازمان اطلاعات 
ســپاه در حال فعاليت است و پيش ازاين فرماندهى سپاه ولى امر 
(سپاه حفاظت رهبر معظم انقلاب) بود. وى در برهه اى پس از فتنه 
88 نيز مسئوليت سياسى ـ اجتماعى دبيرخانه شوراى عالى امنيت 
ملى را بر عهده داشت، سردار نجات روز گذشته در گفت وگو با فارس 
به بيان برخى خاطرات خود از مديريت رهبر انقلاب در كوران فتنه 

88 پرداخت. خلاصه اى از سخنان او را در ادامه مى خوانيد:

 دستور رهبر انقلاب به شوراى عالى امنيت ملى
 پس از عاشوراى 88

فرداى روز عاشوراى 88 مقام معظم رهبرى از طريق دفتر پيامى را 
به دبيرخانه شوراى عالى امنيت ملى دادند مبنى بر اينكه «اين اهانت 
به سيدالشهدا(ع) كار ضدانقلاب بود، گرچه فتنه گران تخلف كردند، 
اما اين كار را به فتنه گران نسبت ندهيد». در جريان فتنه 88 كسانى 
كه سابقه بعضاً انقلابى داشتند، متعرض سياست هاى نظام شدند و از 

اين اعتراض آن ها جريانات ضدانقلاب اعم از بهايى ها، ماركسيست ها، 
سلطنت طلبان و منافقين استفاده و به خيابان آمدند به همين دليل 
مقام معظم رهبرى مى خواستند صف بندى ها با ضدانقلاب حفظ 
شــود. اما فرداى آن روز آقاى مهندس موسوى به جاى اينكه اين 
كار را محكوم كنــد، در اطلاعيه اى اهانت كنندگان به ســاحت 
سيدالشهدا(ع) را مشــتى آدم خداجوى ناميد كه نيروى انتظامى 
آن ها را ســركوب كرد و درواقع از فرصتى كه مقام معظم رهبرى 
به آن ها داد تا صف خود را از ضدانقلاب جدا كنند، استفاده نكردند. 
زمانى كه آقاى موســوى اين اطلاعيــه را داد، مقام معظم رهبرى 
ايشان را خواستند و يا پيغامى دادند نزديك به اين مضمون كه صف 
خود را از ضدانقلاب جدا كنند و به ايشان فرمودند ممكن است شما 
شروع كننده باشيد، ولى معلوم نيست بتوانيد قضيه را جمع كنيد. 
موســوى هم گفته بود كه من جلسه اى داشتم با افرادى كه آن ها 
از من پشــتيبانى كردند. آن افــراد به نظر من افراد وجيه المله اى 
بودند كه به مردم بدهكار هستند و هنوز از پيشگاه ملت عذرخواهى 

نكرده اند و بايد بدهى خود را جبران كنند. در اين فتنه بخشــى از 
مقصران كســانى بودند كه در آن جلسه از موسوى حمايت كردند 
و دلگرمى دادند. اگر در آن جلســه اين افراد موســوى را نصيحت 

مى كردند، اين آشوب ها در كشور اتفاق نمى افتاد.

 موسوى و كروبى چه زمانى حصر شدند؟
با وجودى كه موسوى و كروبى پس از اتفاقات سال 88 تا بهمن 89 
دائماً اطلاعيه صادر و مردم را دعوت به قيام عليه نظام مى كردند، در 
اين 20 ماه نه دستگاه قضايى با آن ها برخورد كرد و نه مقام معظم 
رهبرى دستورى در تعرض به آن ها صادر كردند كه آن را مى توان 
نهايت خوددارى نظام در برخورد با افرادى كه به كشور جفا كردند 
برشمرد؛ اما چون مدتى در كشور مسئوليت داشتند، نظام تصميم 
گرفته بود تا خودشان دوباره برگردند. اما در نهايت در بهمن سال 
89 زمانى كه مى خواســتند فتنه جديدى به راه بيندازند، شوراى 

عالى امنيت ملى تصميم به حصر آن ها گرفت.

حكم رئيس جمهور براى انتصاب دبير شوراى عالى انقلاب فرهنگى

حجت الاسلام و المسلمين جناب آقاى دكتر سيد سعيدرضا عاملى
با توجه به مصوبه جلسه مورخ 11/10/97 شوراى عالى انقلاب فرهنگى و تاييد مقام 
معظم رهبرى (مدظله العالى)، به موجب اين حكم جناب عالى كه فردى متعهد و از 
فرهيختگان حوزه و دانشگاه، با سوابق ارزشمند علمى و مديريتى هستيد را براى مدت 

چهار سال به عنوان «دبير شوراى عالى انقلاب فرهنگى» منصوب مى نمايم.
توفيق شما را در انجام وظايف محوله از خداوند متعال مسالت مى نمايم.

بازتاب

 العربيه نوشت: آنچه 
در ســفر اخير «دونالــد ترامپ» رئيس 
جمهور آمريكا به عراق اهميت داشت، 
نه نحوه انجام آن و بى توجهى ترامپ به 
مقامات عراقى در بغداد، كه اظهارات وى 
در برابر سربازان آمريكايى در اين پايگاه 
بــود. او در اظهارات خود تأكيد كرد كه 

قصد خروج نيروهايش از اين پايگاه را ندارد و اين پايگاه مركز اصلى ارتش آمريكا 

احمد زيدآبادى، فعال سياسى 
اصلاح طلب نوشت: از قول ژنرال دوگل 
نقل كرده اند كه درباره فرانسوى ها گفته 
 نــوع پنير توليد 
مى كند چگونه به وحدت مى رســد؟ به 
گمانم وحــدت يك ملت، خيلى هم به 
انواع پنيرى كــه توليد مى كند مربوط 

نباشد! مثلاً ما ايرانى ها كه شايد در مجموع بيش از پنج نوع پنير توليد نمى كنيم، 

على سرلك نوشت: استقبال 
مردم از نمازجمعه به تأمين توقعات آن ها 
از فضاى نماز جمعه به عنوان يك فضاى 
آرام بخش و وحدت آفرين و درعين حال 
روشــنگر براى تبيين معارف و توضيح 
اخلاقيات بازمى گردد، به نظر مى رســد 
حجت الاسلام حاج على اكبرى با توجه 

به توانمندى هاى خوبى كه دارند توان ايجاد چنين فضايى را خواهند داشــت و 



w w w . q u d s o n l i n e . i r

جهان روزنامـه صبـح ايـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

ذكر روزاوقات شرعى به افق تهران
(صد مرتبه)  

 لا اله الا االله الملك 
الحق المبين

   پنجشنبه 13 دى 1397 26 ربيع الثانى 1440 3 ژانويه 2019   سال سى و دوم  شماره 8870 

رائول كاســترو، رئيس حزب كمونيســت كوبا، آمريكا را به 
بازگشــت به سياســت تقابل جويى متهم كــرده و از مردم 
كشورش خواست براى هر سناريويى از جانب واشنگتن آماده 

باشند.

ميت رامنى، سناتور جمهورى خواه يوتا تأكيد كرد كه ترامپ 
شخصيت لازم براى رياست جمهورى آمريكا را ندارد.

 كوچ نظامى آمريكا از سوريه به عراق تأييد شد

انتقال ميز شام به اربيل
 جهان  ابهام درباره آينده نيروهاى آمريكايى مستقر در سوريه 
همچنان ادامه دارد، با اين حال روز گذشته فرماندهى عمليات 
مشترك عراق فاش كرد، مقصد نيروهاى آمريكايى خارج شده 
از ســوريه به داخل خاك عراق و مشــخصاً اربيل، مركز اقليم 
كردستان عراق است. به گزارش ايسنا، يحيى رسول، سخنگوى 
عمليات مشترك عراق اظهار كرد، عقب نشينى نيروها و تجهيزات 
آمريكايى از سوريه به مقصد اربيل خواهد بود، نه مناطق و اراضى 
تحت كنترل دولت فدرال. وى احتمال داد، اين نيروها در آينده به 
آمريكا يا مقصد مشخص ديگرى خواهند رفت. سايت فرات نيوز به 
نقل از يحيى رسول تأكيد كرد، اين نيروها هيچ عدولى را نسبت 
به اختيارات دولت فدرال انجام نخواهند داد و تنها هدفشان عبور 
به سمت اربيل است نه استقرار در عراق. وى تصريح كرد: عراق 
نيازى به اين نيروها ندارد و نيروهاى آمريكايى خارج شــده از 
سوريه هرگز در پايگاه عين الاسد در الانبار در غرب عراق مستقر 
نخواهند شد. تعداد مستشاران نظامى آمريكا كه در حال حاضر 
در عراق هستند، كافى است و نيازى براى افزودن آن ها نمى بينيم. 
اين در حالى است كه شوراى استاندارى الانبار صحت اظهارات 
عادل عبدالمهدى،  نخست وزير عراق درباره عدم وجود پايگاه هاى 
صرفاً آمريكايى  در اين كشــور را زير ســوال برده و تأكيد كرده 
است، اكثر پايگاه هاى آمريكايى در الانبار خالى از نيروهاى عراقى 

هســتند. عادل عبدالمهدى روز يكشنبه گفته بود، پايگاه هاى 
نظامى همگى عراقى هســتند كه در آن ها نيروهاى آمريكايى 
مستقرند و هيچ پايگاه صرفاً آمريكايى وجود ندارد. اما ترامپ در 
سفرى به عراق اشاره كرده بود، هيچ برنامه اى براى خروج آمريكا 
از عراق ندارد و آمريكا مى تواند از عراق به عنوان پايگاه پيشرو در 
صورت انجام عمليات در سوريه استفاده كند. در همين راستا روز 
گذشته وزير خارجه آمريكا تاكيد كرد كه عقب نشينى كشورش 
از سوريه تغييرى در حملات عليه داعش ايجاد نخواهد كرد. از 
سوى ديگر سايت عبرى زبان دبكا مدعى شد كه افسران اماراتى 
و مصرى از شهر منبج سوريه بازديد كرده اند تا بعداً نيروهايشان 
را به جاى نيروهاى آمريكايى در اين منطقه مستقر كنند. اين 
ســايت احتمال داد كه نظام سوريه حضور نظامى امارات را نيز 
بپذيرد؛ چراكه ابوظبى مى تواند از روند بازسازى سوريه حمايت 
مالى به عمل آورد و اخيراً هم سفارت خود را در دمشق بازگشايى 
كرده اســت. دبكا تأكيد كرد: حضور نيروهاى مصرى و اماراتى 
زمينه را براى حضور نظامى بيشــتر اعراب از جمله عربستان و 
ديگر كشورها براى مقابله با حضور نظامى ايران در سوريه فراهم 
مى كند. همچنين روز گذشــته اســكاى نيوز از تماس تلفنى 
رئيس جمهــورى مصر با همتاى آمريكايى خود براى بررســى 

وضعيت خاورميانه بويژه وضعيت سوريه، خبر داد.

بدون تيتر

اتاق فكر

اسپوتنيك: تلويزيون رژيم صهيونيستى ضمن اشاره 
به تغيير رويكرد كشورهاى عربى در قبال دمشق، 
افزود تل آويو تنها بازنده اين تغيير رويكرد اســت.

المنار: همزمان با آغاز سال نو ميلادى، مردم بحرين 
با برگــزارى تظاهرات هايى در نقاط مختلف اين 
كشور، بر ادامه مسير اعتراضات خود تأكيد كردند.

انديشكده كارنگى بررسى كرد
گام عملى واشنگتن مقدمه اى 

برحل بحران كره
خالدى: توبى دالتون، پژوهشــگر انديشــكده 
كارنگى در يادداشــتى با عنوان «هنگامى كه 
كيم جونگ اون صحبت مى كند، ايالات متحده 
بايد به دقت به آن گوش دهد» نوشــت: رهبر 
كره شمالى مستعد انجام تهديدات وحشتناك 
عليه آمريكاست، بنابراين مقامات واشنگتن نبايد 

سخنان وى را نشنيده گرفته و رد كنند.
در ادامه اين گزارش آمده است: حكمت حاكم 
بر دستگاه ديپلماسى ايالات متحده آن است كه 
معتقد هستند كيم دروغ گفته و به هيچ كدام از 
وعده هايش عمل نمى كند، اما اخيراً او اين رويه 
را تغيير و اقدامات اعتمادساز خوبى انجام داده 
است. حال سؤال بزرگ در سال جديد ميلادى 
آن اســت كه آيا ايالات متحده و كره شــمالى 
مى توانند يــك گام رو به جلوى موفقيت آميز 
ديگر در ديپلماسى بردارند؟ تحليلگران معتقدند 
كه پذيرش تعهدات هســته اى كره شمالى، به 
دليل سابقه تلاش هاى ناكام اين كشور در اين 
زمينه به معناى حل مشــكل نيست. اكنون به 
نظر مى رسد در اين مرحله يك گام عملى مانند 
رفع تحريم هاى اعمالــى عليه پيونگ يانگ از 
سوى واشنگتن مى تواند با ارسال سيگنالى مثبت 
به كيم، رشد غيرمنتظره زرادخانه كره شمالى را 
متوقف كند. اگر اين رويه عملى اتخاذ شود شايد 
رويكرد ديپلماسى براى حل اين مناقشه در سال 

2019 همچنان زنده بماند.

11/3612/9

22/5123/24 5/135/45

16/2917/03

6/437/15

16/4917/23

تجارت مرگ
اروپا فروش تسليحات 

به سعودى را ادامه مى دهد 
تسنيم: روز گذشته روزنامه ميرور انگلستان 
گزارش داد دولت اين كشــور با وجود صدور 
بيانيه هاى علنى در محكوميت قتل خاشقچى 
به دنبال معامله تسليحاتى با حكومت سعودى 
بوده است. از سوى ديگر روزنامه آلمانى «تاگس 
سايتونگ» نوشت: پاسخ وزارت اقتصاد آلمان 
به يك درخواست حزب سبز اين كشور نشان 
مى دهد كه ميزان صادرات تسليحات آلمان 
به مناطق بحرانى و كشورهاى درگير جنگ 
از جمله عربستان ســعودى در سال 2018 
همچنان بالا بوده است. دولت آلمان پيش از 
اين تصميم گرفته بود كه ديگر هيچ كالاى 
تسليحاتى را به كشورهايى كه در جنگ يمن 

مشاركت مى كنند، تحويل ندهد.

به  آمريكا  نت فليكــس  كمپانــى  بازتاب: 
درخواست عربستان يكى از برنامه هاى طنز 
خود را از دسترس مخاطبانش در عربستان 
خارج كرد. مجرى ايــن برنامه تلويزيونى با 
اشاره به قتل جمال خاشقچى و جنگ يمن، 
محمد بن سلمان، وليعهد سعودى را دست 
انداخته بود و خواهان تجديد نظر مسلمانان 
آمريكايى در رابطه خود با عربســتان شده 
بود. نت فليكس با انتشار بيانيه اى ادعا كرده 
كه همچنــان از آزادى هنــر دفاع مى كند! 
كشورهاى غربى همواره و به بهانه هاى واهى 
كشورهاى ديگر را به نقض آزادى بيان متهم 
مى كنند اما جايى كه پاى منافع آن ها در ميان 

باشد، خود تمام قوانين را ناديده مى گيرند.

فارس: رئيــس جمهور «چيــن» از مردم 
«تايوان» خواست تا دوباره با اين كشور متحد 
شــوند. وى گفته اســت تمايل داريم از راه 
مسالمت آميز وارد عمل شويم اما گزينه اجبار 
را هم حفظ خواهيم كرد. رئيس جمهور تايوان 
در پاســخ به اين سخنان با تأكيد بر ضرورت 
مســالمت آميز بودن روابط دو كشور گفته 
اســت تايوان توافق سياسى «يك كشور، دو 
سيستم» با چين را نمى پذيرد. تايوان داراى 
خودمختارى بوده و عملاً كشــورى مستقل 
است، «پكن» اين جزيره را به عنوان استانى 
جدا شده مى داند. پيشتر ترامپ لايحه اى را با 
هدف تقويت تعهدات واشنگتن در قبال تايوان 

بويژه فروش سلاح به آن امضا كرده بود.

انتخاب: پايگاه اينترنتى هيل وابسته به كنگره 
آمريكا پيــش بينى كرد كه دونالد ترامپ در 
ســال 2019 از مقــام خود كنار گذاشــته 
مى شود. اين پايگاه نوشته است: رفتار هرچه 
بيشتر خشمگينانه و بى ثبات رئيس جمهور 
در كنار ناتوانى و مخالفتش با گوش كردن به 
مشاوران، او را به سمت يك پرتگاه خواهد برد. 
در همين حال ترامپ رهبران كنگره را به كاخ 
ســفيد دعوت كرد تا با آن ها در مورد بحران 
ايجاد شــده بر ســر تعطيلى دولت و تأمين 
بودجه ساخت ديوار مرزى مكزيك گفت وگو 
كند. سارا سندرز سخنگوى كاخ سفيد طرح 
پيشنهادى دموكرات ها براى بازگشايى دولت 

را نشدنى خوانده است.

وقتى كُميت آزادى بيان غرب مى لنگدپيش بينى پايگاه اطلاع رسانى كنگره آمريكا خط و نشان پكن براى تايپه

لازم باشد از زور عليه تايوان 
استفاده مى كنيم

ترامپ در سال 2019 بركنار 
مى شود

كمپانى آمريكايى برنامه كمدى 
ضد سعودى را حذف كرد

نشانه شناسى خروج آمريكايى ها از سوريه
انتشار تصميم ترامپ مبنى بر بازگرداندن نظاميان آمريكايى از سوريه و افغانستان، ساختار 
نظامى- سياســى آمريكا را به هم ريخت و موجى از واكنش ها و تحليل هاى جورواجور 
و حتى متضاد را در ميان كارشناســان به دنبال داشــت. بــا اين حال كمتر تحليلى به 
نشانه شناسى اين «عقب نشينى تاكتيكى» - كه برخى آن را «عمليات فريب» خوانده اند 
-و يا «خروج اســتراتژيك» -كه برخى آن را «فرار» خوانده اند- پرداخته اســت. در اين 
يادداشت تلاش خواهيم كرد به اين موضوع يعنى نشانه شناسى خروج آمريكا از سوريه 
بپردازيم. به دنبال انتشار اخبار خروج نظامى آمريكايى ها از سوريه كه خيلى سريع تيتر 
اول رسانه ها شده بود، ترامپ در توييتى دوپهلو، اعلام كرد كه حضور نيروهاى آمريكايى 
در سوريه، به خاطر داعش بوده است. وى در توييت هاى بعدى هم اعلام كرد كه آمريكا 
با پليس شدن در خاورميانه و هزينه كردن تريليون ها دلار، چيزى را نصيب خود نكرده و 
فقط به ايران و روسيه كمك مى كند. او سپس سفرى ناگهانى به عراق داشت و از پايگاه 
عين الاسد عراق، جايى كه سربازان آمريكايى در آن حاضر هستند، بازديد كرد. چند روز 
بعد خبرى منتشر شد كه آمريكايى ها به دنبال انتقال نيروهاى خود از سوريه به اربيل در 
كردستان عراق هستند. اندكى بعد نيز در ديدارى كه ميان ترامپ و سناتور ليندسى گراهام 
انجام شد، سناتور جمهورى خواه كه بشدت مخالف طرح اخير ترامپ در سوريه بود، بعد 
از يك گفت وگوى كوتاه اعلام كرد كه ترامپ او را قانع كرده كه راهبرد خروج از ســوريه 
به تقويت ايران و تضعيف اسرائيل نخواهد انجاميد. در نشانه شناسي، هر چيزي مي تواند 
يك نشانه باشد و هرنشانه اى معناي ضمني دارد كه به چيزي بيش از خود ظاهري آن 
دلالت مي كنند. نشانه ها در بسترهاي مختلف، به معناهاي متفاوتي اشاره مي كنند. كلمه 
پايگاه نظامى مي تواند در جايي نشانه اى براى امنيت باشد و در جايي ديگر نشانه نا امنى 
و در جاى ديگر نماد اشغالگرى. وقتى در سال 1980 ساخت پايگاه نظامى «قادسيه» (كه 
بعدتر «عين الاسد» نام گرفت) با دو هدف صورت گرفت؛ اول اينكه اين پايگاه نقطه عزيمت 
نيروى هوايى عراق در عمليات هوايى احتمالى عليه اسرائيل باشد. دومين هدف آن بود كه 
آشيانه هواپيماهاى جنگى و بالگردهاى عراقى پيشرفته اى باشد كه آن زمان در جنگ با 
ايران از آن ها استفاده مى شد. در جنگ اول خليج فارس اين پايگاه توسط ائتلاف آمريكايى 
نابود شد و از كار افتاد. در سال 2011، كه نيروهاى آمريكايى به دستور «باراك اوباما» از 
عراق خارج شدند، عراق و آمريكا توافق كردند اين پايگاه همچنان در اختيار آمريكايى ها 
باشد. ديدار ترامپ از اين پايگاه مى توان نشانه اى جدى براى تفسير هدف راهبردى خروج از 
سوريه باشد. هدفى كه به نيت اصلى براى ساخت اين پايگاه نزديك است؛ اسرائيل و ايران. 

البته با صورت بندى آمريكايى از موضوع: «حفظ امنيت اسرائيل» و «دفع خطر ايران». 
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عكس نوشت

خداى ژاپنى ها استعفا داد!!
آكاهيتو، امپراتور ژاپن روز گذشته آخرين سخنرانى خود پيش از كناره گيرى 
از قدرت را به مناسبت سال جديد ميلادى انجام داد. وى در اين سخنرانى 
خطاب به ده ها هزار نفر از حاضران براى دستيابى به صلح آرزو كرد. آكاهيتو 
نخســتين امپراتور ژاپن اســت كه در دو قرن اخير از قدرت كناره گيرى 
مى كند و به سلطنت 30 ساله خود پايان مى دهد. ژاپنى ها امپراتور خود را 
خدا مى دانســتند، اما در پى تسليم ژاپن در جنگ جهانى دوم هيرو هيتو 
امپراتور وقت الوهيت خود را در ملأ عام نفى كرد. با اين حال هنوز هم برخى 

در ژاپن براى امپراتور مقام خدايى قائل هستند.

يادداشت
annota�on@qudsonline.ir
 دكتر عليرضا رضاخواه
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